
SEJMU PRL
2) pierwsze czytanie projek 

tu ustawy budżetowej na 
rok 1957.

W pierwszym punkcie po
rządku dziennego zabrał głos 
przewodniczący komisji pla
nowania przy Radzie Minist
rów — Stefan Jędrychowski.

Po przerwie obiadowej w 
drugim punkcie porządku 
dziennego zabrał głos minister 
finansów — Tadeusz Dietrich.

Następnie w sprawie trybu 
prac Sejmu nad planem i 
budżetem marszałek udzielił 
głosu przewodniczącemu ko
misji planu gospodarczego, 
budżetu i finansów — pos. 
Oskarowi Lange.

Poinformował on Izbę, że 
rozważane były różne możli- 
•wości co do tryby rozpatry
wania projektu , uchwały o

(Dokończenie na str. 2)

WARSZAWA. Czwarte posiedzenie Sejmu PRL obec
nej kadencji w dniu 9 marca br. otworzył marszałek 
Czesław Wycech. powołując na sekretarzy pos. pos.: 
Józefa Boreckiego i Stanisława Hasiaka.

Po sukcesach w Londynie 
„Mazowsze" w gościnie u min. Kultury

AD WTORKU ubłegłe- 
go tygodnia toczą się 

w Waszyngtonie rokowa
nia gospodarcze między de 
icgacjami USA i Polski.

Na zdjęciu: (od lewej) 
Marian Adamski, Romana 
Buzak, Zygmunt Karpiń
ski, przewodniczący dele
gacji polskiej Henryk Ko- 
tlicki, zastępca asystenta 
sekretarza stanu do spraw 
ekonomicznych — przewod
niczący delegacji USA 
Thorsten V. Kalijaryi, am
basador Polski w USA — 
Romuald Spasowski. Ed
ward Iwaszkiewicz i Sta
nisław Rącżkowskl.

Fot. — CAF

ir X ROCZNICĘ ZAWARCIA 
CKLADU O PRZYJAŹNI 
l WZAJEMNE] POMOCY 
MIĘDZY PRL A CSR 

Uroczysta 
akademia
w Warszawie

warszawa. w X rocznice 
podpisania układu o przyjaźni i 
wzajemnej pomocy między Pol 
ską Rzeczpospolita Ludową a 
Republiką Czechosłowacką odby
ta się S hm. w Filharmonii Na
rodowej uroczysta akademia, zor
ganizowana przez Radę Narodową 
m. st, Warszawy.

W prezydium akademii zasiedli: 
wiceprezes Rady Ministrów — 
Piotr Jaroszewicz, minister spraw 
zagranicznych — Adam Rapacki, 
sekretarz KC PZPR, I sekretarz 
KW PZPR — Witold Jarosiński, 
zastępca przewodniczącego Rady 
Państwa — Bolesław Podedworny, 
członkowie Rady Państwa, przed
stawiciele St. RN. Wojska Pol
skiego, przodownicy pracy.

W prezydium zajął również 
miejsce ambasador CSR w Pol
sce Kareł Vojacek.

Uroczystość zagaiła wiceprze
wodnicząca Prezydium Rady Na
rodowej in. stoi. Warszawy 

— Kazimiera Kartasińska, przeka. 
zując na ręce ambasadora CSR 
serdeczne pozdrowienia dla na
rodów Czechosłowacji i życzenia 
dalszego pomyślnego rozwoju 
bratniego kraju.

Premier Siroky 
przyjęty przez 
Mao Tse-tunga
i Czou En-laia

PEKIN. W dniu 9 bm. do 
Pekinu przybyła czechosło
wacka delegacja rządowa 
z premierem V. Sirokim na 
czele.

W sobotę wieczorem pre
mier Siroky wraz z małżonką 
został przyjęty przez prze
wodniczącego ChRL Mao 
Tse-tunga i premiera Czou- 
En-laia.

handlu został nato
miast Jan Jabłoński 
— przewodniczący 
komisji planowania 
gospodarczego. Do 
komisji morskiej 
wprowadzono inż. 
Kuczkowskiego z 
Polskiego Rejestru 
^♦atków, a do korni 
sji pracy | pomocy 
społecznej — Regi
nę Bochnia — sę
dziego rila spraw 
małoletnich. (Ko)

Oddział Polskiego 
Towarzystwa 
Historycznego 
POWSTAŁ 
w Koszalinie

Z Inicjatywy kierownika sekcji 
WODKO — mgr Tadeusza Szruh- 
ki, udbylo się ostatnio w Kosza
linie zebranie organizacyjne hi- 
stdryków, na którym powołano 
do życia oddział Polskiego Towa 
rzystwa Historycznego.

Celem Towarzystwa będzie po
dejmowanie prac naukowo-ba- 
„awczych, popularyzowanie histo
rii Ziemi Koszalińskiej oraz or
ganizowanie odczytów i dysku- 
»ji.

Członkami PTH mogą zostać 
wszyscy sympatycy i miłośnicy 
nauk historycznych.

30—31 MARCA 
I WOJEWÓDZKA 
KONFERENCJA ZMS

Z III Plenum 
Tymczasowego 
Komitetu Woj.
ZMS

W ubiegłą sobotę obrado- 
•vało w Koszalinie kolejne 
III plenum TKW Związku 
Młodzieży Socjalistycznej. W 
plenum uczestniczyli również 
I sekretarze KP ZMS. Po 
krytycznej dyskusji, w której 
zabierało głos 14 mówców, 
uczestnicy obrad nakreślili 
najpilniejsze zadania dla 
ZMS w woj. koszalińskim u- 
względnlając wśród nich wal
kę z bezrobociem poprzez 
organizowanie młodzieżowych 
spółdzielń pracy, spółek pań- 
stwowo-prywatnych, obronę 
praw młodzieży oraz opraco
wanie przez wszystkie gru
py i ins^.icje wszystkich 
szczebli konkretnych progra
mów działania.

Plenum ustaliło na 30—31 
bin. termin I Wojewódzkiej 
Konferencji ZMS.

Nowością w obradach III 
plenum ZMS było to, że refe
rat polityczny (który nota be- 
ne do niedawna byl uważany 
za coś niezbędnego) zastąpio
no dyskusją. Dzięki temu 
wszyscy uczestnicy plenum 
mieli możność wziąć aktyw
ny udział w obradach.

Na zakończenie obrad ple
num powołało 7-osobowa ko 
misję wnioskową, która zij 
mle się zbieraniem opini' 
całej młodzieży w naszym 
województwie o roli i zada
niach ZMS, a następnie przed 
stawi je na i Wol. Konferen- 
dl.

...pogoda
Pogodnie. .Temperaturę do mi

nus 4 st. nocą, dniem do P!u* 
s st. C. Wlatrv przeważnie połu
dniowo-wschodnie od 1 do - as 
na sekundę.

Krajowa Narada
i Aktywu
Młodzieżowego SD

I WARSZAWA. 10 bm. rozpocz^
I la obrady Krajowa Narada Ak
tywu Młodzieżowego Stronnictwa 
Demokratycznego.

Obradom przewodniczy Karol 
Głogowski z Łodzi.

W TROJCE o po 
lepszenle pra

ce komisji WRN, 
ostatnia sesja WRN 
wprowadziła do kil
ka z nich ludzi, 
którzy swoimi kwa 
Itfikacjaml zapew
nią sprawniejszą i 
owocniejszą ich dzia 
łalnoić.

Tak np. na prze 
wodntczącego komi
sji finansowej, bud- 
iatu 1 planu dowo

łany został Adam 
Filipowski — dyrek 
tor PKO. Przewód 
n lezącym komisji

5 km w salach Minister- 
stwa Kultury i 

Sztuki w Warszawie, mi
nister Karol Kuryluk po
dejmował kierownictwo i 
członków zespołu „Ma
zowsze".

Na zdjęciu: ambasador 
Wielkiej Brytanii, sir Erie 
Berthoud z „mazowszanka- 
mi“: Marylą Mierzejewską 
i Mariolą Oracz.

CAF — fot. Wdowiński

7 elefon. Tym razem dzwn 
ni Komenda Miejska Straży 
Pożarnej ui Koszalinie.

— Napiszcie, n pożarach 
wzniecanych przez dzieci! O- 
to przykłady:

4 bm. na Osiedlu Karola 
Marksa dzieci podpaliły stóg 
słomy należący, da Wincen 
tego Rymkiewicza, a 8 ma' 
ca przy ul. Sanatoryjnej pod 
paliły stóg sidna będący wla 
snością Antoniego Kapsewi 
cza.

Istotnie, zapałki w rekach 
dzieci, to rzecz niebezpiecz
na. Rodzice nie powinni ze
zwalać na zabawą zapałka 
mi.

Administracja ..Śródmieś
cia’' w Koszalinie prosiła 
nas o pomoc w sprawie pod 
łączenia gazu w bloku nr 
17.

Dyrektor Miejskiej Gazów 
ni w Koszalinie ob. I. Ro
goziński wyjaśnia, *e rury 
gazowe już są ? gaz w tum 
bloku zostanie doprowadzo
ny do mieszkań.

Projekt Narodowego Planu Gospodarczego 
Pierwsze czyta ni e projekty usta wy bu dżetowe j 

tematem obrad

Na posiedzenie przybyli 
członkowie Rady Państwa z 
zastępcą przewodniczącego 
Rady Państwa Stanisławem 
Kulczyńskim oraz członkowie 
rządu z premierem Józefem 
Cyrankiewiczem.

Po załatwieniu formalności 
wstępnych Izba zaakceptowa
ła zaproponowany przez pre
zydium Sejmu następujący 
porządek dzienny posiedze
nia:

1) projekt uchwały Sejmu 
o narodowym planie gospodar 
czym na rok 1957.

Dwoje dzieci 
znalazło śmierć 
w płomieniach

ŁÓDŹ. W Lodzi miał miej
sce tragiczny w skutkach po
żar. Wybuchł on w mieszka
niu Zygmunta Urbańskiego, 
znajdującym się na 3 piętrze 
domu przy ul. Poznańskiej 29.

Ogień rozszerzył się Szyb
ko, natrafiając prawdopodob
nie na materiały łatwopalne. 
W płomieniach znalazło śmierć 
dwoje małych dzieci: 5-let- 
nia Krystyna Wieczorek. i 
3-letni Andrzej Urbański.

Inne osoby obecne w miesz
kaniu — Zygmunt Urbański 
i jego żona oraz siostra — 
Anna Wieczorek — doznały 
oparzeń trzeciego stopnia. W 
stanie ciężkim odwieziono je 
do szpitala.

Prokuratura wszczęła śledz
two nad ua ta leniem nnvczyn 
noóaru.

Wysokogórski
rald narciarski

W ramach uroczystość! Ju
bileuszowych St-leęla narciar
stwa polskiego odbywa się 
wysokogórski rai! narciarski 
ną pięciu tóżnyrh trasach z 

punktem docelowym w Zako
panem.

Na zdjęciu: przygotowanie 
sprzętu do zjazdu na przełę
czy Krzyżno. W głębi Żółta 
Turnia.

(CAF, fot. Olszewski)

Fachowcy 
w komisjach 
WRN

W Nadrenii 
— Westfalii 
odbędą się 
manewry 
Bundeswehry

BONN. Jak podaje dzien
nik „Neue Rhein-Zeitung", 
minister obrony NRF Strauss 
przesłał do odpowiedniego mi 
nisterstwa w Nadrenii-West 
falii pismo z żądaniem zwol
nienia dużych połaci ziemi, 
na których miałyby się odbyć 
manewry Bundeswehry. Speł
nienie tego zadania pociągnie 
za sobą wysiedlenie wielu ro
dzin chłopskich z ich gospo
darstw.

Referat 
przewodniczącego 

Komisji Planowania 
przy Badzie Ministrów 
S. Jędrychowskiago 

wygłoszony 
na posiedzeniu 

Sejmu PRL 
w dniu 9 bm.
ZAMIESZCZAMY

na sir. 3 i 4

Polska
delegacja gospodarcza
w USA

Urodzaj na misie 
w warszawskim 
ZOO

Warszawskie ZOO powięk
szyło się niedawno o 17 no
wych niedźwiadków. Jedena
ście z nich odłączono od ma
tek, karmiąc je sztucznie i o- 
swajając z ludźmi. Każdy z 
małych misiów dostaje 4 razy 
dziennie po 300 g osłodzonej 
kaszki na mleku oraz jedno 
jajko.

Na zdjęciu: pracownica ZOO 
— Iwona Xiężopolska karmi 
jednego z niedźwiadków.

(CAF. fot. Dąbrówiecki)

- I SEKRETARZEM Komi
tetu Wojewódzkiego PZPR w 
Katowicach wybrano sekreta
rza KC PZPR Edwarda Gier
ka, skierowanego na Śląsk do 
pracy partyjnej przez Biuro 
Polityczne KC PZPR. II se
kretarzem został Jerzy La- 
muzga. Sekretarzami KW 
PZPR w Katowicach wybrano 
Jerzego Gutmana, Jana Szy
dlaka i Ryszarda Trzclonkę.

• • •
- AGENCJA REUTERA P® 

dała powołując ,lę na rozgłoś 
nlę- kairska, że żołnierze ju
gosłowiańscy wchodzący w 
skład sił policyjnych ONZ 
odmówili pełnienia obowtąz 
ków policyjnych w strefW 
Gazy na tej podstawie, w 
czuwanie nad porządkiem * 
tej strefie należy do kompe
tencji władz egipskich. Wia
domość ta nie została potwler 
dzona oficjalnie przez kwate
rę policji ONZ.

♦ • •
- JAK PODAJE Agencja 

Nowych Chin. Jeden z ofice
rów lotnictwa połudnlowo-ko- 
reańsktego uelekł w tych 
dniach na samolocie do Ko
reańskiej Republiki Ludowo- 
Demokratycznej. Oficer o- 
świadczyl, iż opuścił Koreę 
Południową na znak protetru 
przeciwko „wysiłkom Stanów 
Zjednoczonych i LI Syn Mo
na zmierzającym do wywoła
nia nowej wojny".

• • •
- SAMOLOT kolumbijskich 

Linii lotniczych wiozący na 
swym pokładzie 11 pasażerów 
1 3 członków załogi, zaginą! 
bez wieści na trasie do Con- 
dotto-Calt.

poszukiwania samol-‘-> 
dały na razie żadnych wyni
ków.

• • •
- SZACH Iranu uda «« 

U bm. z oficjalną wizytą do 
Arabii Saudyjskiej.

Powstał
Wojewódzki Związek 
Spółdzielni Inwalidów

Ostatnio odbył się w Kosza
linie wojewódzki zjazd delegatów 
spółdzielczości Inwalidzkiej.

W skład nowoutworzonego za
rządu Woj. Związku Spółdzielni 
inwalidów weszli: Albin Kaczo
rowski (Koszalin), Józef Skacz- 
kiewicz (Człuchów), Stanisław 
lliałeckl (Koszalin), Roman Chmle 
lewskl (Białogard) oraz Antoni 
Mul tan ze Słupska.

Zjazd powołał radę nadzorczą, 
■biadającą się z przedstawicieli 
wszystkich spółdzielni Inwalidów 
■a Urenia mu«co wolawództwa.

(c»)



Strajk powszechny 
na Cyprze

LONDYN. Dnia 9 bm. w 
pierwszą rocznicę deportacji 
arcybiskupa Makariosa i 
trzech innych wysokich do
stojników' kościoła prawosław 
nego na Cyprze grecka lud
ność Cypru zorganizowała 
strajk protestacyjny.

W NIKOZJI sklepy t prywat
ne urzędy przerwały pracę. Mia
sto opustoszało, gdyż Jego mie.z 
kadry postanowili nie wychodzić 
przez dwie godziny na ulice, aby 
w ten sposób zamanifestować 
swój protest przeciwko więzieniu 
Makariosa.

NA ULICACH Famagusty poją 
wiły się napisy: „CHCEMY PO
WROTU MAKARIOSA", „WOL
NOŚĆ DLA ARCYBISKUPA". Do 
otrajku przyłączyli się dokerzy 
* miejscowego portu.

W LIMMASOLU czynne były 
tylko sklepy spożywcze. Pozosta 
łe sklepy, fabryki, urzędy 1 ban
ki przerwały pracę. Na murach 
domów Grecy zawiealll swe flagi 
narodowe oraz portrety Makano- 
aa.

MIESZKAŃCY Paphoo, Kara- 
vas, Pallthos oraz wielu Innych 
miast wzięli również udział w 
strajku.

NA WYSPIE ustala w tym 
dniu komunikacja autobusowa.

Oprócz robotników, urzędni
ków 1 prywatnych przedslęblor 
ców do strajku przyłączyła się 
młodzież szkolna.

Pełna zgodność poglądów między ołni stionami pod znakiem zapytania

Zakończenie rozmów
brytyjsko-francuskich

PARYŻ. W sobotę wieczorem zakończyły się rozmowy 
między premierami Wielkiej Brytanii i Francji, Macmil- 
ianem i Guy Moiletem oraz ministrami spraw zagranicz
nych obu krajów — Selwyn Lloydem 1 Christianem 
Plneau.

„HUMANITE DIMANCHE" spot 
kanie brytyjskich 1 franduskich 
mężów stanu sprowadziło się do 
..ujawnienia różnicy poglądów we 
wszystkich głównych problemach 
będących tematem rozmów",

SEJM PRL

Jak wynika z opublikowa
nego na zakończenie rozmów 
komunikatu, zredagowanego 
zresztą dość ogólnikowo, roz
mowy toczyły się wokół trzech 
problemów: 1. Planu redukcji 
brytyjskich sil zbrojnych sta
cjonujących w Niemczech za
chodnich. 2. Sprawy żeglugi 
'na Kanale Sueskim oraz 
P-. Zagadnienia europejskiej 
strefy wolnego handlu, która 
ma objąć sygnatariuszy wspól
nego rynku i Wielką Bryta
nię. r-

Odnośńte do projektów re
dukcji brytyjskich sił zbroj
nych w Europie zachodniej 
komunikat precyzuje, iż „re
organizacja tych ^lł przepro
wadzona zostanie w sposób 
zapewniający zachowanie na 
kontynencie europejskim bry
tyjskich oddziałów lądowych 
1 lotniczych w liczbie 1 uzbro
jeniu odpowiadającym warun
kom nowoczesnej wojny.1'

WPRAWDZIE komunikat za- 
pewnu o „pełnej zgodności po
glądów między obiema stronami 
we wszystkich poruszonych spra- 
wach“ — zdaniem Jednak nie
których obserwatorów polltyci 
nych wyniki rozmów bynajmniej 
o tym nie świadczą. Brytyjski 
„OBSERVER“ w depeszy z Pary
ża wskazuje, że stronę francu
ską szczególnie niepokoiły zamia
ry zredukowania sił zbrojnych 
Wielkiej Brytanii stacjonujących 
w Niemczech zachodnich. Przyję 
ta pod naciskiem dowództwa 
NATO decyzja odroczenia o sześć 
miesięcy realizacji tych planów 
— pisze „OBSERVER“ — była 
słabym tylko pocieszeniem dla 
Francuzów'. Zdaniem pisma, ist
nieją również rozbieżności w sta
nowisku Francji i Wielkiej Bry
tanii w odnesieniu do problemów 
Bliskiego Wschodu. Według zaś

Czy Hiszpania 
zostanie przyjęta 
do NATO?

NOWY JORK. Zastępca se 
kretarza stanu USA — Ro
bert Hill, wystosował w dniu 
8 bm. pismo do przewodni
czącego senackiej komisji 
spraw zagranicznych, Greena, 
w którym poruszył sprawę 
ewentualnego przyjęcia Hisz
panii do paktu atlantyckiego. 
Jak donoszą agencje zachod
nie, departament stanu po
witałby z zadowoleniem no
wego członka NATO. Nie
mniej Hill wyraża pogląd, że 
Hiszpania powinna uprzednio 
polepszyć stosunki z pewny
mi krajami członkowskimi 
NATO, które są jeszcze ..nie
przygotowane" do zaakcep
towania takiej propozycji.

KRAJOWY ZJAZD ORGANI
ZACYJNY TOWARZYSTWA 
SPOŁECZNO ■ KULTURALNE
GO CZECHOW I SŁOWAKÓW

KRAKÓW. W dniach ł 1 10 
bm. odbywał >lę w Krakowie 
Krajowy zjazd Organizacyjny 
Towarzystwa Społeczno-Kultu
ralnego Czechów i Słowaków 
w Polsce. Na zjazd przybyło 
około 100 delegatów, reprezen
tujących 50 tys. Czechów 1 Sto 
waków ze wszystkich skupl.sk 
czeskiej i słowackiej ludności 
w naszym kraju.

SESJA KRAJOWEJ RADt 
POKOJU WE FRANCJI

PARYŻ. W sobotę rozpoczę
ła się w Paryżu sesja Kra
jowej Rady Pokoju. Na sesji 
tej omówione będą sprawy 
związane z zadaniami świato
wego ruchu pokoju wobee 
Wydarzeń w Algerze, planów 
utworzenia wspólnego rynku 
europejskiego 1 euratomu, a 
także w związku • kwestia 
rozbrojenia.

WYROK W PROCESIE 
PRZECIWKO HARICHOWT 
I WSPOLOSKARZONYM

BERLIN. W eobotę ( bm. 
w godzinach południowych 
sąd najwyższy NRD ogłosił 
wyrok w proceale przeciwko 
Harlchowl 1 współoskarżo- 
rym.

Główny oskarżony, redaktor 
wydawnictwa „AUFBAU-VER- 
LAG" dr WOLFGANG HA- 
KICH, skazany zoatał na 10 
lat więzienia, oskarżony as
pirant BERNHARD STEIN- 
BERGER — na 4 lata, oskar- 
ftny docent MANFRED HERT- 
WIG — na 2 lata.

Uzasadnienie wyroku głosi 
m. In., że oskarżeni „utwo
rzyli konspiracyjną grupę, 
której celem była radykalna 
zmiana stosunków w NRD 
drogą szantażu 1 przemocy, 
przekreślenie socjalistycznych 
osiągnięć 1 obalenia rządu 
NRD",

CZY ZMIANA
NA STANOWISKU AMBASA
DORA USA W MOSKWIE?

WASZYNGTON. Jak podaje 
agencja United Press, Char
les E. Bohlen, ambasador USA 
w Związku Radzieckim, „mo
że zostać mianowany ambasa
dorem USA na Filipinach". 
Według informacji uzyska
nych przez tę agencję w wa- 
azyngtońakich kotach dyploma
tycznych, następcą Bohlena na 
placówce w Moskwie byłby 
Łlewellyn Thompson, ambasa
dor USA w Wiedniu.

Bohlen przebywa obecnie w 
Stanach Zjednoczonych.

CZĘŚCIOWE WYNIKI
WYBORÓW W INDIACH

DELHI. W Indiach trwają od 
84 lutego br. wybory do par
lamentu ogólnokidyjskiego 1 
dc parlamentów stanowych. 
Według dotychczasowych da
nych w wyborach do ogólno- 
Indyjskiego parlamentu, który 
bedzie składał się z 500 de
putowanych indyjski Kongres 
Narodowy otrzymał Ml miejsc, 
niezależni — 58. ludowa partia 
aocjallstyczną — 26. Komuni
styczna Partia Indii — 11. In
dyjskie stowarzyszenie ludo- 
w« — 1, Inne ugrupowania — 
17.

Prezydent Tiio 
przyjął przedstawiciela 
komisji 
spraw zagranicznych 
senatu amerykańskiego

BELGRAD. Agencja Tan- 
jug donosi, że prezydent 
J. Ti to przyjął w sobotę przed 
stawiciela komisji spraw za
granicznych senatu amerykań 
sklego Allana Kline'a i odbył 
z .nim dłuższą rozmowę, w 
rozmowie wziął również u- 
dział ambasador Stanów Zje
dnoczonych w Jugosławii Ja- 
mas Goleberger. Allan Kli- 
ne przybył do Jugosławii 
27 lutego br. w celu odbycia 
rozmów na temat współpracy 
gospodarczej między Jugosła
wią a Stanami Zjednoczony
mi.

Ostateczne 
zatwierdzenie 
^doktryny 
Eisenhowera

WASZYNGTON. Prezydent 
Eisenhower podpisał w sobo
tę uchwałę Senatu i Izby Re
prezentantów, upoważniającą 
rząd Stanów Zjednoczonych 
do użycia amerykańskich sił 
zbrojnych w celu „udzielenia 
któremukolwiek z krajów Bli 
skiego Wschodu pomocy dla 
odparcia agresji..."

Uchwała upoważnia także 
rząd do wydania do 1 lipca 
1957 roku 200 milionów dola
rów na pomoc wojskową i go 
spodarczą dla krajów Bliskie
go Wschodu.

Prezydent Eisenhower ogło 
sił w związku z podpisaniem 
uchwały oświadczenie, w któ 
rym zapowiada, że we wto
rek 12 marca uda się na Bli
ski Wschód specjalna misja 
rządu amerykańskiego, która 
ma wytłumaczyć rządom kra
jów Bliskiego 'Wschodu cele 
„doktryny Eisenhowera". Na 
czele misji będzie stał b. prze 
wodniczący komisji spraw za 
granicznych Izby Reprezen
tantów amb. James Richards.

Otwarcie
Międzynarodowych
Targów Wiosennych 
w Wiedniu

WIEDEŃ. Odbyło się tu 10 
bm. otwarcie Międzynarodowych 
Targów Wiosennych 1957 r. 
W targach bierze udział około 
1700 firm zagranicznych. Pod 
czas uroczystości otwarcia tar 
gów przemawiał kanclerz Au
strii Raab.

(Dokończenie ze str. 1)

planie na rok bież, oraz pro
jektu ustawy budżetowej. 
Zgodę wszystkich klubów po 
selskich zyskała propozycja, 
aby rozpatrzyć plan i budżet 
najpierw w komisjach sejmo
wych, a następnie aby po do 
kładnym ich przedyskutowa
niu i przepracowaniu w korni 
sjach odbyć debatę general
ną na plenarnych posiedze
niach Sejmu.

W celu przyspieszenia prac 
nad przygotowaniem uchwa
ły o planie na rok bież, i 
nad projektem ustawy budże 
towej, pos. Lange proponu
je ażeby zaraz, po zakończe
niu posiedzenia zebrała się 
komisja planu gospodarcze
go, budżetu i finansów wraz 
z przewodniczącymi wszyst
kich komisji dla przedyskuto 
wania planu pracy, a w dniu 
11 bm. zbiorą się komisje 
w celu wyboru referentów 
poszczególnych części budżetu 
i planu.

Izba wyraziła zgodę na pro 
pozycję pos. Lange i posta
nowiła przekazać projekt u- 
chwały o narodowym planie 
gospodarczym na rok 1957,

ROZWIKŁANIE AFERY 
MONTESI
WCIAZ JESZCZE NAPOTYKA 
NA SZEREG TRUDNOŚCI 

Usiłował przekupić 
i odwieść od zamiaru 
składania zeznań

RZYM, Rozwikłanie afery Mon- 
tesi wciąż jeszcze napotyka na 
szereg trudności. Niemniej jed
nak materiały dowodowe prze
ciwko oskarżonym w aferze Mon- 
tesi przybierają na objętości.

W złożonym zeznaniu Anna Ma 
rja Moneta Caglio oprócz wyja
wienia trybunałowi szeregu nie
znanych dotychczas szczegółów 
stwierdziła, że jeszcze w przed
dzień zanim zgłosiła się do sądu 
przyjaciel Jej b. kochanka U go 
Montagna usiłował ją przekupie 
1 odwieść od zamiaru składan a 
zeznań.

W wyniku zeznań, jakie złoży
ła Caglio, trybunał w Wenecji 
postanowił powołać dodatkowo 
jeszcze dwóch świadków. Równo 
czelnie Pi ero Plccloni, syn b. mi 
nlstra spraw zagranicznych i mu 
zyk Jazzowy powołał nowego 
świadka dla wykazania swojego 
alibi. Świadkiem tym jest aktor- 
ka filmowa Alida Villl. VUH 
stwierdza, że towarzyszyła ona 
Piccloniemu wraz z innymi przy 
jaciółmt w krytycznym dniu mor 
derstwa Wilmy Montesl w wy
cieczce nad Zatokę Neapolitańską.

W. Brytania 
proponuje 
reorganizację NATO

LONDYN. Według informa 
cji agencji Reutera, tematem 
rozmów między prezydentem 
Eisenhowerem a premierem 
Macmillanem, (rozpoczynają
cych się na Bermudach 
21 marca, ma być brytyjski 
plan przekształcenia NATO. 
W myśl tego planu, powstał! 
by „parlament atlantycki", i 
Obok niego miałoby funkcjo- ' 
nować „najwyższe kierowni- i 
ctwo polityczne 1 militarne" ' 
paktu atlantyckiego. W obrę- I 
bie tego kierownictwa byłaby 
czynna unia zachodnio-euro
pejska. W. Brytania propo
nuje również zacieśnienie; 
współpracy ekonomicznej w 
ramach NATO oraz powiąza
nie NATO z europejską unią 
płatniczą i z europejską 
wspólnotą węgla i stali.

Oświadczenie
Węgierskiego
Ministerstwa
Spraw Wewnętrznych

BUDAPESZT. Jak donosi 
agencja MTI, Węgierskie Mi
nisterstwo Spraw Wewnętrz
nych ogłosiło w dniu 8 bm. 
następujący komunikat: „Na 
żądanie ludności organa mi
nisterstwa spraw wewnętrz
nych przeprowadziły w dniach 
5 i 6 marca rewizje w siedzi
bach Politechniki Budapesz
teńskiej i Instytutu im. Le
nina. W gmachu politechni
ki znaleziono większą ilość 
broni ręcznej- i maszynowej 
oraz amunicji, a także radio- 
nadajnik 1 radioodbiornik. 
Władze przesłuchały 35 osób, 
z których dwie zostały za
trzymane.

W siedzibie Instytutu im. 
Lenina znaleziono również 
znaczną ilość broni ręcznej i 
maszynowej oraz amunicję. 
Zaaresztowano kilka osób.

W obu wypadkach skonfi
skowano duże ilości ulotek 
o treści wywrotowej".

jak również projekt ustaw? 
budżetowej na rok 1957 do 
komisji planu gospodarczego, 
budżetu i finansów z tym, ż» 
zgodnie z regulaminem Sej
mu poszczególne części budże 
tu 1 planu będą przedmiotem 
dyskusji właściwych stałych 
komisji.

Z kole! marszałek Wycech 
poinformował Sejm o złożo
nych interpelacjach, a miano
wicie:
s o interpelacji pos. Jana 
L Frankowskiego do minist 
ra przemysłu spożywczego w 
sprawie zapewnienia rolni
kom powiatów opatowskiego 
•ii sandomierskiego możli
wości zbytu owoców i wa
rzyw,
9 o interpelacji pos. pos.: 
" Konstantego Łubieńskiego 
i Jana Frankowskiego do mi
nistra handlu zagranicznego 
w sprawie odpowiedniego ob
niżenia celnej taryfy przywo 
zowej,

3o interpelacji pos. Tadeu
sza Ilczuka i kolegów z 

klubu poselskiego ZSL do 
prezesa Rady Ministrów w 
sprawie reaktywowania spół
dzielczości mleczarskiej 1 o- 
grodniczej.

Interpelacje te zostały prza 
słane interpelowanym.

Na tym porządek dzienny 
posiedzenia został wyczerpa
ny. O terminie następnego 
posiedzenia Sejmu nastąpi 
oddzielne zawiadomienie.

„Me dał Pan Bóg świni rogów...

„Orzeł Biały” —
kontra Mikołajczyk

Aresztowanie 
zwyrodniałego 
mordercy
WPODWROCŁAWSKIM Ode-

Ulu Zernlkl znaleziono tlało 
zamordowanej MletnleJ dziew
czynki Ludoslawy Rzeżnlk. Ba
danie wykazało, Iż morderstwa 
dokonano 6 bm. ok. godz. 20. Do 
akcji natychmiast z cała energią 
przystąpił wydział służby krymi
nalnej Komendy Miasta MO.

Śledztwo dato szybkie rezultaty. 
Już w 17 godzin po dokonaniu 
przestępstwa -- funkcjonariusze 
MO aresztowali zbrodniarza — 
25-letnlego Stefana Lipińskiego, 
pracownika hurtowni materiałów 
budowlanych we W.oclawiu. Jak 
się okazało, mordu dokonał on 
na tle erotycznym. Podczas re
wizji w jego mieszkaniu znale 
tlono zakrwawioną garderobę 1 
nóż, którym dokonał morderstwa.

Na temat pomocy gospoś 
darczej dla Polski — tocz/} 
się dziś w kuluarach gabine 
tów wybitnych mężów stanu 
prawie że całej zachodniej 
Europy dyskusje. Emigra
cja polska w Stanach 
Zjednoczonych, W. Brytanii 
i Francji domaga się porno 
cy gospodarczej dla roda
ków w kraju.

Kilka tygodni temu pan 
Mikołajczyk udzielił wywia
du tygodnikowi U. S. NEWS 
AND WORLD REPORT na 
temat pomocy gospodarczej 
społeczeństwu polskiemu.

IF związku z niezbyt wlał 
elwym tonem, tego oświad
czenia panal Mikołajczyka 
proandersowski dziennik „O- 
rzeł Biały" w ar ty ku 
le pt. „Veto panie Mi
kołajczyk" — pisze:

„Nie zamierzamy roztrzą
sać po kolei ocen wyrażo
nych w wywiadzie Mikołaj 
czyka. Stwierdzamy tylko n- 
golnie, że zarówno wyjątko 
wo trudne położenie nasze
go kraju iak i poważna sy 
tuacja międzynarodowa na
kazują nam wszystkim oma 
wianie zagadnień krajowych 
z największym poczuciem od
powiedzialności. a także uj
mowani ich na właściwym 
poziomie i z unikaniem 
wszelkich małostkowych czy 
egocentrycznych skłonności.

Rozpatrywana z tego ptlnktu 
widzenia deklaracia Mikolai 
czyka przeznaczona dla cu
dzoziemców budzić może du 
że zastrzeżenia. Jedna zwln 
szcza odpowiedź na pytanie 
dziennikarza amerykańskie- 
go wywołać musi prócz za-

Osaczony 
bandyta 
strzelił 
sobie w głowę
W7 MINIONY czwartek dwo 
" rzec w Laskowicach koło 

Bydgoszczy był miejscem tragi 
cznego wydarzenia. Od kilku 
dni mianowicie gdańska MO po 
szukiwała bandyty Jana Mazu
ra, który 5 bm. postrzeli! z 
nielegalnie posiadanej broni 
konsumenta gdańskiej resiatira 
cji „Kaszubska" zaś na drugi 
dzień usiłował zastrzelić funk
cjonariusza MO.

Pościg trwał. Wreszcie w ub. 
czwartek MO ponownie wpadła 
na trop Mazura. Wiedziano, że 
udał się on podarłem do Bvd 
goszczy (z przesiadka w Łasko- 
wlcach). wobec tego obstawiono 
posterunkami laskowicki dwo 
rzec. Niestety, nie dało się ująć 
Mazura na peronie (band/lnr 

posiadał broń, nie omieszkałby 
Jej użyć bez względu na tłumy 
ludzi. Wypuszczono go więc z 
peronu. Dopiero na wolnej pfzr 
strzrnl osaczono i zażądano od
dania tlę w ręce MO. Bandyta 
wyciągnął pistolet 1 strzelił so 
ble w głowę.

W stanie ciężkim przewieziono 
Mazura do szpitala w Bydgnsz 
czy, gdzie w nocy i 7 na I bm. 
zmarłe

strzeżeń stanowczy sprzeciw. 
Zapytany, czy Stany Zjed 
noeżone powinny udzielić Pol 
sce pomocy gospodarczej ta 
kiej, jakiej udzielają Tito, 
Mikołajczyk odpowiedział:

„Jestem temu przeciwny. U- 
ważam, że nie powinna być 
udzielona amerykańska po
moc gospodarcza dopóki sy
stem komunistyczny nie be- 
dzie zmieniony".

Nie po raz pierwszy — 
stwierdza „Orzeł Biały" — 
nie zgadzamy się z poglą
dem Mikołajczyka. Bod 
względem politycznym jego 
ocena nie wytrzymuje kryty, 
ki... Odmowa udzielenia po
mocy gospodarczej Polsce w 
niczym nie nioże pomóc na 
rodowi polskiemu..."

Intencje i pobudki o. Mi
kołajczyka są tak widoczne, 
że nawet andersowskl, emi
gracyjny dziennik ocenia je 
jako małostkowe < nieodpo
wiedzialne.

Dla nas taka postawa p. 
Mikołajczyka nie jest niespo 
dzianką. Wiemy, że ludzie 
jego pokroju gotowi są pin 
cić za swoją korzyść polity 
czną nie tylko trudnościami 
gospodarczymi ale i krwią 
swojego narodu.

Na szczęście ludzie cl mo 
gą obecnie tylko wyrażać 
swoje „serdeczne" życzenia 
nie mogą zaś wpływać na 
losy naszego kraju. Chcialo 
by się tu zacytować ludowe 
przysłowie: ..Nie dal Pan 
Bóg świni rogów..."

H.

Z OSTATNIEJ CHWILI
MOSKWA. 10 bm. w Mos

kiewskim Pałacu Sportu na Luż 
nikach rozegrane zostało rewati 
żowe spotkanie bokserskie po
między II reprezentacjami 
Związku Radzieckiego i Polski. 
Ponowne zwycięstwo odnieśli 
gospodarze 14:6.
HOKEIŚCI AZS WARSZAWA
AWANSOWALI DO I-SZCJ LIGI

Na sztucznym lodowisku w War
szawie odbyło Się zalegle spotka
nie o mistrzostwo II lig! hoke
jowej AZS Warszawa »— Polonia 
Bydgoszcz. Wygrali akademicy 6:S 
(3:0. 3:1, 0:2). Dzięki temu zwy
cięstwu drużyna AZS warszawa 
awansowała do I szej ligi.

MELDUNKI Z BOISK
PIŁKARSKICH

W niedzielę 10 bm. w Warsza. 
wie odbyła się inauguracja sezo
nu piłkarskiego. Rozegrano dwa 
mecze pomiędzy stołecznymi li
gowcami. Marymont w zaległym 
spotkaniu 1/16 rundy Pucharu Pol
ski przegrał z Legią 0:7 (0:1). » 
III ligowa Polonia pokonała nie
spodziewanie Gwardię 1:0 (1:0).

* * *
Reprezentacja piłkarska polskich 

juniorów rozegrała kolejne tre
ningowe spotkanie. Tym razem 
przeciwnikiem młodych piłkarzy 
był pierwszoligowy l.KS. Zwycię- 
żyli ligowcy 2:0 (1:0). Bramki dla 
zwycięzców zdobyli Baran i So- 
porek.

• • * 
H ligowa Polonia Bydgoszcz po

konała niespodziewanie I-lieowy 
zespół Lechh Poznań 5:2 (1:2).

POLONIA BYTOM’ — 
— VASAS DIOSGYERT 2:2 (2:1) 

Międzynarodowe spotkanie pił- 
karskie pomiędzy ArASASEM 
diosgyeri i bytomska po
lonią ■zakończyło się wynikiem 
remisowym 2:2 (1:2).

AKADEMICZKI z KRAKOWA 
I WROCŁAWIA AWANSOWAŁY 
DO LIGI KOSZYKÓWKI

IV Krakowie rozegrano finałowy 
turniej o wejście do LtGI KO
SZYKÓWKI KOBIET. Bralu w 
nim udział drużyny: AZS (Kra
ków), AZS (Wrocław), AZS (To- 
ruń) | Warszawianka. W wyniku 
turnieju awans do ligi uzyskały 
drużyny AZS (Kraków) i AZS 
(W roclaw).

AZS (Kraków) pokonał AZS 
(Wrocław) 72:31 (3tl:2«„ AZS (To.

(15:33) i Warszawiankę 
6^66 (54:32). AZS (Wrocław) zwr- 
ciężył AZS (TnruA) 70:43 (34:24) 
i Warszawiankę 78:53 (44:22).

POZNAW — CSEPEL 
BUDAPESZT S:IL 
..^■'r/zshiźoną porażkę 0:11 ponle. 
sil nlrśclarze poznańskiej WARTY 
w; spotkaniu z wicemistrzem Wę
gier — Csepel (Budapeszt).

POMORZANIN TORUŃ
VASUTAS BUDAPESZT 2:3 (1ĄJ 

W towarzyskim spotkaniu „Ił. 
barskim l'omorzanin Toruń prze- 
grat z I-jignwym zcsnolem we.

m Vasu,as Budapeszt 2:S

W PiT&J&B za,ąl 7

Przy pfęknet pogodzie zakoli- 
ę 7 niedziele 10 bm. na 

t>i.^?„J narciarskiej w
di^?v 7'!,’slaw'a, Mlgtiżyaarn- 

,K"nl'«rs Skoków. W któ- 
«’^AS?rt<’wa''’ 32 Mwotinlków z 
8 naństw _ Austrii. Czechosłowa- 
r". Finlandii, Frąncłl Nun NPF. Polskf 1* JniSj. RD’ 
C1P 7*Ja’ ŻWYCiCU-

bbntnlego konkursu Rerk.T-,1„ N”n’.~ Sk'”<' '20 1 ż^m.

Daniniraniei — 12-le, a Sinezką _  J7.
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Projekt Narodowego Planu Gospodarczego na 1957
PODSTAWOWYM 1 osta- 
* tecznym zadaniem każde

go planu gospodarczego Jest 
podnoszenie materialnego 1 
kulturalnego poziomu życia 
mas pracujących. Pierwszym 
pytaniem, na które trzeba od
powiedzieć rozpatrując plan 
na rok 1957 jest — co daje 
on pod tym względem ma- 
•om pracującym naszego kra
ju? Jak wiadomo, projekt pla
nu pięcioletniego w jego do
tychczasowym wariancie prze
widywał 30 proc, wzrost real
nych dochodów robotników 1 
pracowników w ciągu 5 lat.

Również o 30 procent mia
ły wzrosnąć w tym samym 
czasie realne dochody ludno
ść rolniczej.

Jesteśmy w drugim roku 
planu pięcioletniego, ale Już 
aąlś widać, że tempo wzrostu 
płac realnych i dochodów bę
dzie szybsze niż to początko
wo zamierzano.

Pod tym względem r. 1957 
tubie być rozpatrywany tylko 
łącanie z rokiem 1956.

Według pierwotnego zało
żenia podwyżki płac 1 rent 
miały wymieść w r. 1956 — 
5 miliardów zł w skali rocz
nej. Założenia te zostały prze
kroczone dwukrotnie. W cią
gu roku 1956 dokonano pod
wyżek płac 1 rent, których 
wysokość w przeliczeniu na 
cały rok wynosi ok. 10 mld 
zł. W samym tylko roku 1956 
koszt tych podwyżek wyniósł 
ok. 5 mld zł.

Ogółem fundusz płac wzrósł 
z 92 mld zł w 1955 r. do 
107,2 mld zł w r. 1956, czyli 
O przeszło 15 mld zł. Fundusz 
plac założony w planie na 
rok 1957 wynosi 117.4 mld 
zł. a więc jest wyższy o prze
szło 10 mld zł .od poziomu 
faktycznie osiągniętego w r. 
1956.

Ten wzrost obejmuje: 1) skutki 
pod wyżek płac dokonanych w 
roku 195S, które rzutują na rok 
1957 kwotą o ok. 5 mld zł. więk
szą niż na rok ubiegły, 2) przy- 
enaną od 1 stycznia b. roku pod 
wyżkę płac górników na sumę 
około 3 mld zł. 3) skutki wzro
stu ilości zatrudnionych w 1957 r., 
Jak również wzrost Średniej pła 
cy wynikający z działania syste
mu akordowego.

Przewiduje się, że dodatko
wo fundusz plac wzrośnie o 
ok. 600 min zł w rezultacie 
zapowiedzianej podwyżki płac 
kolejarzy i rozszerzenia u 
prawnień z tytułu Karty Hut
nika. Wzrost wypłat z tytułu 
plac o blisko 11 mld zł nie 
jest bynajmniej jedyną formą 
zwiększenia dochodów robot
ników 1 pracowników, prze
widzianą w planie na rok 
1957.

Wypłaty z tytułu świadczeń 
społecznych wzrosną o blisko 
3 mld. zł — z 13,2 mld zł 
w 1956 r. do 16,1 mld zł w 
r. 1957. Obejmują one rocz
ną częściową podwyżkę rent 
1 emerytur i zwiększenie licz
by rencistów oraz podniesie
nie wydatków na zasiłki ro
dzinne o 1.4 mld zł, z czego 
1 mld zł stanowi koszt zapo
wiedzianej Już podwyżki za
siłków rodzinnych. Rząd zda I 
Je sobie sprawę z tego, że' 
przeprowadzona w roku 19561 
częściowa podwyżka rent i e- 
inerytur nie rozwiązuje tego 
bolesnego i palącego proble
mu, a w szczególności sytua- - 
cjl rencistów I emerytów „sta- ' 
rego portfelu" t będzie dążyć , 
do rozwiązania tego proble
mu, gdy tylko środki na to 
pozwolą. Óbok wzrostu bez
pośrednich wydatków na pła
ce i świadczenia społeczne 
wzrosną także wypłaty z fun
duszu zakładowego z 0,3 mld 
zł w 1956 r. do 0.7 mld zł 
w 1957 r. Jak wiadomo, Ra
ca Ministrów na podstawie 
ustawy z dnia 19 listopada 
1956 r. o funduszu zakłado
wym na rok 1957 uchwaliła 
nowe zasady tworzenia fundu
szu zakładowego w przedsię
biorstwach, podwyższając gra
nicę wypłat i rozszerzając 
fundusz zakładowy na inne 
gałęzie gospodarki poza prze
mysłem. Przekształcony fun
dusz zakładowy stanowi for
mę udziału załóg. w zyskach 
przedsiębiorstw i w ten spo
sób staje się poważnym czyn
nikiem - materialnego zainte
resowania robotników i pra
cowników wynikami pracy 
przedsiębiorstwa. Pod wzglę
dem finansowym w pewnym 
stopniu rzutuje to na r. 1957, 
ponieważ zwiększa zaliczki na 
fundusz zakładowy u ten 
rok. Silniej natomiast „zagra"

to w roku 1958 1 w latach 
następnych.

W PLANIE na rok 1957 założo
no poważne Środki na uregulowa 
nie czasu pracy niektórych grup ro 
botników i pracowników. Dotvczy 
to zwłaszcza górnictwa I kolej
nictwa. W górnictwie w związku 
z likwidacja obowiązkowych nie 
dziel wydobywczych wyrównano 
wynikłe z lego tytułu straty w 
zarobkach górników, co wyniosło 
322 min zł. (za 12 niedziel), nie
zależnie od regulacji plac. W ko
lejnictwie zwiększono zatrudnię 
nie o 15 tys. osób, a fundusz płac 
o 2US.3 min zł., aby stopniowo 
wyeliminować obowiązujące do
tychczas tzw. współczynniki pra
cy i przejść na ogólnie obowiązu 
jący czas pracy.

Całkowite rozwiązanie tego pro 
blemu przewiduje się w roku 
1959.

Plan na rok 1957 stwarza 
także możliwości znacznego 
wzrostu dochodów chłopów, 
podobnie jak to było w r. 1956. 
Źródłem wzrostu dochodów 
chłopów jest:

PO PIERWSZE — stały 
wzrost ogólnej i towarowej 
produkcji rolnej,

PO DRUGIE — dokonywa
ne przez państwo na korzyść 
chłopów zmiany w cenach ar
tykułów, skupywanych przez 
państwo i w warunkach kon
traktacji, •

PO TRZECIE — stałe zmniej 
szanie się udziału dostaw obo 
wiązkowych w ogólnej warto
ści skupywanych przez pań
stwo artykułów,

PO CZWARTE — wzrost do 
chodów osiąganych przez chło 
pów ze sprzedaży bezpośred
nio konsumentom.

W REZULTACIE wzrostu pro
dukcji towarowej (w skupie pad 
Stwowym — nie uwzględniając 
zmiany cen) według nieostatecz- 
nego szacunku dochody chłopów 
w r. 1956 wzrosły o 2,9 mld zł. 
W roku 1957 zakłada się w ra
mach planu wzrost dochodów 
chłopskich z tego tytułu o 1,5 mld 
zł. Ten stosunkowo umiarkowany 
wzrost tłumaczy się niskim pla
nowanym wzrostem produkcji 
rolnej, w rzeczywistości może on 
być znacznie przekroczony.

W roku 195S dochody chłopów 
wzrosły o ok. 1,720 milionów zł. 
z powodu podwyższenia przez pań 
stwo cen żywca 1 mleka oraz o 
ok. 1.300 min zł. z tytułu zmiany 
struktury skupu.

Od początku bici, roku zniesie 
no obowiązkowe dostawy mleka. 
Polepszone zostały warunki kon
traktacji buraków cukrowych. 
Zostaną podniesione ceny skupu 
wełny I skór surowych. Obniio- 
no progresję w podatku grunto
wym. Plan obowiązkowych do
staw zbóż zostanie obniżony o 
636 tys. ton. Ceny zbóż w dósta 
wach obowiązkowych wzrosną o 
IM proc. Te korzystne dla chło
pów zmiany dają dalszy, dodatku 
wy wzrost dochodów chłopów w 
br. o ok. 4 mld zł.

Z DRUGIE.! strony podwyższo- 
no ceny materiałów budowla
nych zraz z tarcicą, nawozów 
sztucznych, mebli, książek, gazet, 
papieru oraz ceny maszyn rolni
czych. Zapowiedziana została 
podwyżka cen węgla w wolnej 
sprzedaży. Podniesione zostały 
niektóre opłaty, Jak np. za świad 
czenia POM. W sumie te zmiany 
cen niekorzystne dla chłopów 
uszczuplają dochody chłopskie o 
ok. 2,9 mld zł. Tak więc w rezul 
tacie regulacji cen i opłat oraz 
zmian w systemie dostaw obo
wiązkowych, chłopi zyskują na 
czysto około 1 mld złotych. Poza 
zmianami w systemie dostaw obo 
wiązkowych w rezultacie samego 
tylko utrzymania dostaw obo 
wiązkowych na nlezrfllenlonym 
poziomie, przy wzroście produk
cji i skupu, udział dostaw obo
wiązkowych w ogólnym skupie 
stali się zmniejsza.

Obok wzrostu bezpośrednich 
dochodów ludności miejskiej 1 
wiejskiej projekt planu gospodar 
czego na rok 1957 zawiera ele
menty pośredniej poprawy.

Plan na rok 1957 przewi
duje znaczny wzrost nakła
dów państwa- na budownic
two mieszkaniowe, komunal
ne 1 społeczno-kulturalne. Na
kłady na budownictwo miesz
kaniowe realizowane przez 
państwo w ramach inwestycji 
limitowych wzrosną z 5,7 mld 
z! do 6,6 mld zł, czyli ok. 16 
proc. Ponadto przewidziany 
Jest kilkakrotny wzrost kre
dytów państwowych na indy
widualne i spółdzielcze bu
downictwo mieszkaniowe.

O ile w roku 1956 wynio
sły one 164 min zł, to w r. 
1957 wyniosą według planu 
— 580 min zł, a komisja pla
nowania przy Radzie Mini
strów otrzymała zadanie po
szukania możliwości dalsze
go ich zwiększenia.

W r. 1956 wybudowano w mia
stach i osiedlach typu miejskiego 
156 tys. izb mieszkalnych, włą
czając w to 9 tys. Izb uzyska
nych w ramach kapitalnych re
montów budynków. Przewiduję 
się, że w roku 1957 wybudowa 
nych zostanie w miastach 1 osie 
dlach typu miejskiego 197.400 Izb 
mieszkalnych, nie licząc pewnej 
liczby izb, która będzie uzyska
na w ramach kapitalnych renion 
tów. Tak poważny wzrost liczby
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izb oddawanych do użytku jest 
możliwy m. In. dlatego, że pew
na ich liczba przeszła z r. 1956 
do wykończenia w roku 1957. Ter 
minowe I pełne wykonanie tego 
planu będzie Jednak wymagało 
dużego wysiłku ze strony przed
siębiorstw budowlanych. W przy
szłości przewiduje się dalszy, szyb 
szy rozwój własnego budownic
twa ludności z pomocą kredi to- 
wą państwa, m. in. w oparciu 
o dodatkową produkcję materia
łów budowlanych, organizowaną 
przez, teronowe rady narodowe i 
przedsiębiorstwa różnych gałęzi 
przemysłu.

Nakłady Inwestycyjne na 
rozwój urządzeń kulturalnych 
i socjalnych wzrastają w po- 
równaniu z r. 1956 o 14,8 
proc.

W roku 1957 liczba izb lek
cyjnych w szkołach podstawo
wych wzrośnie o 3480 w dro
dze budownictwa 1 z Innych 
źródeł. Mimo to ze względu 
na niezwykle duży w 1957 r. 
wzrost liczby dzieci w wieku 
szkolnyrę — o 270 tysięcy — 
nastąpi wzrost zagęszczenia 
izb lekcyjnych.

Liczba łóżek szpitalnych, 
r.le licząc szpitali psychiatrycz 
nych, wzrośnie w r. 1957 o 
8 tys. W tej liczbie z inwe
stycji o 3,5 tys., reszta w 
drodze rewindykacji obiek
tów używanych dotychczas na 
inne cele. Wskutek tego licz
ba łóżek szpitalnych przypa
dająca na 10 tys. mieszkań
ców wzrośnie z 41,8 w 1956 
roku do 43,9 w roku 1957.

Ilość miejsc w kinach 
wzrośnie o 52 tys.

W wielu gałęziach przemy
słu założono w planie popra
wę Jakości wyrobów bez zmia
ny cen, przyznając na ten cel 
określone sumy dodatkowych 
kosztów. W rezultacie obniż
ka kosztów własnych w prze
myśle została założona w r. 
1957 na poziomie tylko 1,2 
proc., gdy w r. 1956 wy
niosła ona 2,2 proc. Poprawa 
ta zostanie zrealizowana, je
żeli przedsiębiorstwa produk
cyjne w pełni dotrzymają za
łożonych norm 1 warunków 
technicznych.

Aby poprawić zaopatrzenie 
ludności dokonano poważnych 
przesunięć dostaw’ węgla, ce
mentu 1 tarcicy z eksportu na 
zaopatrzenie rynku wewnętrz
nego. Już w roku 1956 prze- 
znacząno na opał o 1.400 tys. 
ton węgla kamiennego wlecej 
niż w roku 1955; w r. 1957 
ilość ta zwiększa się dalej 
o 1200 tys. ton. Eksport ce
mentu zmniejszono w 1957 r. 
w porównaniu z rokiem 1955 
o ok. 400 tys. ton, przezna
czając tę ilość na poprawę 
zaopatrzenia rynku. Podobnie 
zmniejszono eksport tarcicy.

Plan na rok 1957 zakłada 
w sumie wzrost spożycia in
dywidualnego o 20,5 mld zł, 
czyli o 11,2 proc. Ten wzrost 
znajduje pokrycie w planowa
nej do sprzedaży wartości to
warów i usług, opartej na 
pianach produkcji i importu. 
Oznacza to maksymalnie moż
liwy wysiłek dla szybszego 
podniesienia stopy życiowej, 
wysiłek dokonany kosztem 
ograniczenia planu inwesty
cyjnego i zmniejszenia wydat
ków obronnych. Wszelki dal
szy wzrost plac, świadczeń so
cjalnych czy dochodów chłop
skich, nie znajdujący pokry
cia w przekroczeniu planów 
produkcji musiałby prowadzić 
do zakłócenia równowagi ryn
kowej. Dlatego walka o dal
szą poprawę stopy życiowej 
mas pracujących powinna się 
wyrazić nie we wnioskach o 
przyznanie takich czy innych 
podwyżek, lecz w walce o 
istotną poprawę wskaźników 
planu, o przekroczenie planów 
produkcji, o likwidację mar
notrawstwa 1 obniżenie kosz
tów własnych.

Zgodnie z ogólnymi wytycz
nymi naszej polityki gospo
darczej zmobilizowano poważ
ne środki, abv umożliwić dal
szy wzrost produkcji rolnej. 
Przewidziane w planie tempo 
wzrostu produkcji rolnej w 
1957 r. w porównaniu z ro 
kiem 1956 o 3,4 proc, jest 
przyjęte ostrożnie, jeżeli 
wziąć pod uwagę, że przy 
mniejszej mobilizacji śród' 
ków dla podniesienia produk
cji rolnej produkcja ta wzro
sła w 1956 r, o 6.3 proc., 
a w roku 1955 o 4,1 proc. I

PRZYJMUJĄC to stosunkowo 
niskie tempo wzrostu, brano porl 
uwagę opóźnienie siewów ozimin 
1 niewykonanie w pełni orek 
przedzimowych pod zasiewy Jare 
oraz trudności związano z rozwlą 
zaniem się części spółdzielni pro 
dukcyjnych.

Z drugiej strony istnieją możli 
wości osiągnięcia wyższej produk 
cjl trzody chlewnej w oparciu o 
dobry urodzaj ziemniaków w 
1956 r. i o reuerwy zboża u chło
pów. Istnieją też warunki dia 
zwiększenia produkcji mleka wo
bec poprawy opłacalności tej pro 
dukcji.

Decydujące znaczenie dla osią
gnięcia i ewentualnego przekro
czenia założonych zadań będzie 
miała realizacja zasad polityki 
w stosunku do wsi i bodźców 
ekonomicznych, określonych w 
wytycznych polityki rolnej KU 
PZPR 1 NK ZSL. Pierwsze sy
gnały świadczą o dużym zainte
resowaniu chłopów ziumią, mo
żliwościami korzystniejszego zby 
wania środków produkcji oraz 
podnoszeniem produkcji rolnej.

W porównaniu z rokiem u- 
biegłym zwiększono przydział 
dla wsi — cementu o ok. 73 
proc., drzewa — o 172 proc., 
materiałów ściennych — o 
ok. 22 proc., wapna — o ok. 
20 proc. Tak wielkie zwięk
szenie przydziału drzewa sta
nowi akcję doraźna, związaną 
z dodatkowym uzyskaniem 1 
miliona m sześć, drzewa w 
Jasach państwowych i chłop
skich. Zwiększone przydziały 
materiałów budowlanych u- 
możliwią wzrost Inwestycji w 
gospodarce chłopskiej. Będą 
mu także sprzyjały zwiększo
ne dostawy maszyn 1 narzędzi 
rolniczych oraz przesunięcie 
części maszyn 1 traktorów z 
zaopatrzenia POM. Przeznacza 
się do sprzedaży rynkowej w 
1957 r. ok. 3 tys. traktorów 
„URSUS" 1 „ZETOR".

W porównaniu z 1956 r. 
dostawy pługów wzrosną o 62 
proc., bron — o ok. 53 proc., 
kuitywatorów i bron spręży
nowych — o ok. 103 proc., 
kosiarek — o ok. 162 proc., 
żniwiarek — o ok. 93 proc., 
młocarń kieratowych — plę- 
cio 1 półkrotnie, kieratów — 
o ok. 94 proc., sieczkarń — 
o ok. 68 proc.

Zaopatrzenie rolnictwa w 
nawozy sztuczne pod zbiory 
1957 r. wzrośnie w porównaniu 
z rokiem ubiegłym z 588 tys. 
ton do 633 tys. ton nawozów 
w czystym składniku. Znacz
nie rozszerzony został pro
gram melioracyjny.

TEN ZESPÓŁ środków w powtą 
zaniu ze słuszną polityką pobu
dzania wzrostu produkcji rolnej 
za pomocą środków ekonomicz
nych powinien przyczynić się do 
wykonania i przekroczenia zadań 
w dziedzinie wz.rostu produkcji 
rolnej. Środki podjęte dla zago
spodarowania gruntów rozwiąza
nych spółdzielni produkcyjnych 
1 odbudowa różnych form zespo
łowego gospodarowania oraz po
moc dla gospodarstw indywidua! 
nych wchodzących w skład b. 
spółdzielni produkcyjnych powin 
ny przeciwdziałać spadkowi pro 
dukcji na terenach rozwiązanych 
spóldz.ielń.

Wszelkie formy zespołowej pra 
cy chłopów będą korzystać z 
wszechstronnej pomocy państwa.

Znaczne możliwości wzrostu 
produkcji rolnej tkwią w 
PGR, które w 1957 r. powin
ny zwiększyć produkcję towa
rową o ok. 16 proc, przy rów
noczesnym znacznym zmniej
szeniu nadmiernie wysokich 
kosztów produkcji.

Mówiąc o środkach, które ma 
ją sprzyjać dalszemu wzrostowi 
produkcji rolniczej w r. 1957 
me wolno zapominać o zada
niach rolnictwa w zakresie zao
patrzenia kraju w artykuły spo 
żywcze, a przemysłu w surow 
ce rolne.

Plany skupu na r. 1957 prze 
widują zakup podstawowej czę 
ści towarowej produkcji rolni
ctwa na korzystnych dla go
spodarstw rolnych warunkach 
kontraktacji i wolnorynkowych 
cen Dostawy obowiązkowe og
raniczone zostają tylko do 
trzech produktów rolnych.

Sprawa pełnego wykonania 
planu dostaw obowiązkowych, 
kontraktacji i skupu wolnoryn 
kowego ma bardzo istotne zna 
czenie dla naszej gospodarki 
narodowej w r. 1957.

CHCIAŁBYM zwrócić uwagę, 
źe rok 1957 rozpoczynamy z po
ważnymi zaległościami w dosta
wach z roku poprzedniego. Mimo 
stosunkowo pomyślnej sytuacji 
w rolnictwie w roku 1956, gospo 
darstwa zalegają z dostawą bli
sko 3<>0 tys. ton zbóż, około pót 
miliona ton ziemniaków, przeszło 
40 tys. ton żywca oraz 130 m!’ 
litrów mleka.

Flerwsze miesiące 1957 roku nte 
przyniosły poważniejszych rezul 
tatów w zakresie zmniejszenia 
tych zaległości, a bieżące Hosta 
wv obowiązkowe w szcze

przedmiotów spożycia. Rzecz JM 
na, że tego rodzaju propot! 
cja może być uważana jedynie 
jako zjawisko przejściowe, od- 
powiadające konieczności polity 
ki gospodarczej jednego rokit 
lub kilku najbliższych lat

Z punktu widzenia dłuższe} 
perspektyw’/ rozwojowej zasa
da szybszego wzrostu produkcji 
środków wytwórczości pozostaje 
nadal słuszna.

ZAKŁADA się, źe dzięki nowej 
polityce, która zapewnia rzemlo- 
slu szereg ulg 1 ułatwień w PW 
dziale lokali, w nabywaniu ma
szyn i narzędzi, zaopatrzeniu w 
surowce, zwłaszcza odpadkowe 
oraz niektóre podstawowe, zwięk 
szenie kredytów, ulgi podatkowe, 
rzemiosło przyczyni się do poprą 
wy sytuacji w dziedzinie usług 
dla ludności, produkcji artyku
łów rynkowych i produkcji na 
eksport. Przewiduje sie, źe 
trudnienie w rzemiośle Indywidu
alnym wzrośnie z ok. 135 tys. 
osób w końcu 1956 r. do ok. 199 
tys. osób w końcu 1957 r.

W dziedzinie przemysłu cięż
kiego na pierwszy plan wysu
wa się sprawa normalizacji sto 
sunków i stworzenia warunków 
dalszego wzrostu produkcji w 
górnictwie węglowym.

Należy wziąć pod uwagę, że 
plan przewiduje wzrost prze
ciętnego dziennego wydoby
cia z 292 tys. ton węgla net
to na dobę w I-szym kwarta
le do 299 tys. ton na dobę w 
IV kwartale. Utrzymanie więc 
proporcji przekroczenia planu 
jest absolutnie konieczne ze 
względu na potrzeby handlu 
zagranicznego, a będzie wy
magało dużego wysiłku orga
nizatorskiego — zwłaszcza 
wzorowej dyscypliny pracy w 
kopalniach.

Jednocześnie należy termi
nowo wykonywać roboty In
westycyjne w górnictwie wę
glowym. Plan przewiduje kon 
tynuację budowy 1 rozbudo
wy pięciu kopalń głębino
wych, uruchomionych w o- 
kresie planu 6-letnlego, roz
poczęcie w 1957 r. wydoby
cia w trzech kopalniach, któ
rych budowę rozpoczęto w o- 
kresle planu 6-letnlego, a mia 
nowicie „Halemba", „Porąb
ka" i „Mszana", kontynua
cje rozpoczętej w ubiegłym 
roku budowy kopalni „Jastrzę
bie" i „Moszczenica" oraz 
rozpoczęcie budowy nowej ko- 
nalni „Szczygłowice". Te trzy 
kopalnie posiadają wysoko- 
wartościowy węgiel koksują
cy.

Ponadto planuje się w ro
ku bieżącym zakończenie bu
dowy jedenastu kopalń płyt
kich. kontynuację budowy 
dwudziestu dziewięciu I roz
poczęcie budowy dwudziestu 
płytkich kopalń węgla ka
miennego.

W dziedzinie kopalnictwa 
węgla brunatnego w r. 1957 
zostanie uruchomiona od
krywka „Gosławice" w rejo
nie Konina i rozpoczęta bu
dowa odkiywkl „Pątnów r\ 
Będzie też prowadzona rozbu
dowa kopalni „Turów". Inwe
stycje te stanowią początek 
szerszej rozbudowy kopalnic
twa węgla brunatnego.

Projekt planu przewiduje 
poważną poprawę sytuacji e- 
nergetyeznej dzięki przewi
dzianemu uruchomieniu 800 
MW nowych mocy. Jaki sta
nowi to skok w rozwoju na
szej energetyki — świadczy 
porównanie. Iż średni roczny 
przyrost mocy w latach 
1953—1955 wynosił335 MW, 

w 1956 r. tylko — 190 
MW. Znajduje to także wy
raz w planowanym wzroście 
produkcji energii elektrycznej 
o blisko 10 proc.

Największy planowany 
wzrost produkcji spośród ga
łęzi przemysłu wykazuje w r. 
1957 przemysł chemiczny —, 
o 12,3 proc.

w przemyśle chemicznym 
nakłady inwestycyjne skoncen- 
siowano w większości na rozwoju 
przemysłu wielkiej syntezy w ce
lu stworzenia 1 rozszerzenia bazy 
podstawowych półproduktów dla 
innych gałęzi przemysłu chemicz 
nego, na rozbudowę przemysłu 
włókien sztucznych i syntetycz
nych oraz tworzyw sztucznych.

W r. 1957 zostanie uruchomiona 
produkcja nowych wyrobów, lak 
ekspandowany polichlorek winy
lu, wykładziny podłogowe, trans 
portery niepalne. Wzrasta produk 
cja nawozów sztucznych, a w 
szczególności uruchomiona zosta
nie produkcja termofosfatu bes- 
sodowego, skoncentrowanych na
wozów azotowych oraz saletry 
amonowej.

Trudne zadania stoją przed 
przemysłem maszynowym w 
br. Ograniczenie nakładów

fDs^ończcnle na 4 str.) ’

gólności zwierząt rzeźnych 
również nie przebiegają korzyst
nie.

Ta niepokojąca sytuacja w sku 
pic produktów rolnych utrudnia 
podejmowanie dalszych decyzji 
w sprawie pomocy dla rolnictwa 
oraz zmian w obecnie stosowa
nych formach skupu.

Utrzymaniu pełnej dyscypliny 
w realizowaniu ustalonych na 
rok 1957 planów dostaw obowląz 
kowyth decyduje o tyra, po ja
kiej cenie państwo zakupi pro
dukty rolne; jest oczywiste, ze 
każde osłabienie dyscypliny tych 
doslaw wywołuje ujemne skutki 
ekonomiczne, gdyż za ten sam 
produkt państwo musi płacić ce
nę wyższą, niż przewidywaliśmy 
w pianach, a przecież nie może
my i nie eheemy w związku » 
taką^yluacją w skupie podwyż
szać cen. które pobierane są za 
środki żywności sprzedawane kon 
sumentom miejskim, gdyż taka 
polityka cen przekreślałaby eko
nomiczny sens dokonywanej re
gulacji płac.

Zaleganie z wykonywaniem do 
staw obowiązkowych powoduje 
konieczność dopłaty z budżetu 
państwa dodatkowych środków 
pieniężnych, które zaplanowane 
zostały na inne cele.

Państwo nie rozporządza tak 
dużymi rezerwami środków pie
niężnych, aby mogło bez ujem
nych skutków ponosić dodatkowe 
nieprzewidziane w budżecie — 
wydatki.

W dziedzinie produkcji prze
mysłowej projekt planu zakła
da stosunkowo niskie tempo 
wzrostu. Wzrost produkcji glo 
balnej przemysłu socjalistycz 
nego wyniesie 4 proc., a wzrost 
produkcji towarowej — 5,2 proc.- 
w porównaniu z wykonaniem 
za rok 1956.

TO NISKIE tempo wzrostu pro 
dukcji przemysłowej w projekcie 
planu jest wywołano z Jednej 
strony trudnościami wzrostu, a 
nawet obniżeniem produkcji w 
niektórych gałęziach przemysłu, 
jak np. górnictwo węglowe (gdzie 
przejściowy spadek produkcji 
wiąże się z regulowaniem czasu 
pracy i z likwidacją obowiązko
wej pracy w niedziele), przemysł 
metali nieżelaznych, który bory
ka się z trudnościami geologicz
nymi i w dziedzinie zaopatrzenia 
w energię oraz przemysł spożyw 
czy I drzewno-papierniczy, gdzie 
niski wzrost planu spowodowany 
jest trudnościami surowcowymi.

Z drugiej strony przyjęcie sto
sunkowo niskich wskaźników 
wzrostu produkcji tłumaczy się 
tym, źe istniejący system bodź
ców ekonomicznych w przemy
śle nic sprzyja ustalaniu mobili 
zujących planów, panuje też 
przesadne przekonanie, że zbyt 
napięte 1 narzucone odgórnie pla 
ny poprzedniego okresu były 
przyczyna nlerytmłcznoścl produk 
cjl 1 niegospodarności.

W związku z tym należy 
stwierdzić, że obecne plany kry 
ją w sobie większą rezerwę, 
niż plany w ubiegłych latach 
i że stwarzają możliwości bar 
dziej rytmicznej pracy przedsię 
biorstw i poprawy sytuacji zao 
patrzeniowej. Tak np. Minister 
stwo Przemysłu Maszynowego 
przy wzroście wartości produk 
cji globalnej o 6,3 proc, otrzy
muje wyrobów walcowanych o 
11,2 proc, więcej niż w r. ub, 
w tej liczbie wyrobów ze stali 
jakościowej o 15.6 proc, więcej.

Dokonano poważnego wysiłku, 
aby poprawić zaopatrzenie gór
nictwa węglowego i umożliwić 
w ten sposób przemysłowi wę
głowemu pokonanie szeregu 
trudności, a zwłaszcza poprawy 
bezpieczeństwa pracy.

Ministerstwo Górnictwa Wę
glowego przy pewnym zmniej 
szeniu produkcji węgla otrzy 
muje wyrobów walcowanych o 
25.5 proc, więcej, o 18 proc 
więcej materiałów ściennych, o 
28 proc, więcej cementu, tarci 
cy przeznaczonej na budownic
two o 16,6 proc., więcej. Zwięk 
sza się również, zwłaszcza w 
przeliczeniu na jednostkę pro
dukcji, przydział kopalniaków

Przewidziana jest poprawa 
zaopatrzenia przemysłu w su
rowce importowane. Przy sto 
sunkowo niewielkim ogólnym 
wzroście produkcji przemysło
wej. import surowców dla prze 
mysłu ciężkiego wzrasta o 22 
proc., a dla przemysłu lekkiego 
o 24 proc, w porównaniu z ro 
kiem ubiegłym.

Plan przewiduje poprawę sta 
nu zapasów w przemyśle.

Proporcja wzrostu produkcji 
środków wytwórczości i przed 
miotów spożycia odpowiada ten 
dencji do szybszego wzrostu spo 
rycia indywidualnego i ograni 
czenia inwestycji.

Wartość produkcji środków 
wytwarzania w przemyśle socja 
listycznym wzrasta o 3,8 proc 
i wartość produkcji przedmio

•” snożycia o 4 1 proc
W odniesieniu do całości pro 

dukcji przemysłowej łącznie z 
indywidualnym rzemiosłem sto
sunek ten kształtuje się jeszcze] 
bardziej na kmyśi produkcji]



Projekt Narodowego Planu Gospodarczego na 1957 r-
(Dokończenie ze str. 3)

Inwestycyjnych powoduje 
zmniejszenie krajowych zaku
pów maszyn 1 urządzeń.

Szereg zakładów przemysłu ma- 
■zynowego (potka się z trudnoś
ciami zbytu produkcji 1 z trudno 
belami pełnego zatrudnienia za
łóg. Trudności te mogą być roz- 
wlązane przez poważne zwięk
szenie produkcji wyrobów meta-, 
lowych i elektrotechnicznych, po 
wzzechnego użytku oraz wzmoże 
nie eksportu maszyn I urządzeń.

Produkcja maszyn 1 urządzeń 
przeznaczonych na cele Inwesty 
eyjne pozostałe niemal na pozio 
mle ub. roku. Dość Istotne 
zmniejszenie następuje w zakre
sie produkcji obronnej. Równo 
cześnie zakłada się w planie 
zwiększenie eksportu maszyn I u- 
rządzeń z ok. 478 min rubli de 
wizowych w 1958 r. do 624 min 
rubli dewizowych w 1957 roku.

Poważna część wolnych zdol
ności produkcyjnych przemysłu 
maszynowego powinna być wy
korzystana do znacznego zwlęk 
szenia produkcji wyrobów meta
lowych i elektrotechnicznych po
wszechnego użytku.

Produkcja niektórych wyro
bów przemysłu maszynowego, 
przeznaczonych do sprzedaży 
rynkowej, wyniesie w 1957 
roku:

motocykle i skutery — 62 
tys. szt.. tf. o 36 proc, więcej 
niż w 1956 r.;

pralki elektr. — 85 tys- 
szt.. tl. o 87 proc, więcej nlz 
w 1956 r.;

lodówki elektr. — 14 tys. 
szt.. tf. 3 razy więcej niż w 
1956 r.:

odbiorniki radiowe — 600 
tys. szt., tl. o 18 proc, wię
cej niż w 1956 r.:

aparaty fotoer. — 111 tys. 
szt., tj. o 164 proc, więcej 
niż w 1956 r.
NIEMNIEJ Jednak naleZY 

Stwierdzić, t* produkcja krajowa 
wyrobów metalowych i elektro- 
techniczn^eh trwałego użytkowa
nia nie pokryje w pełni rapo- 
trsebowania rynku wewnętrzne- 
|ro. Dla uzupełnienia dostaw kra
jowych będziemy nadal Importo
wali znaczne ilości rowerów, jak 
również przewiduje się pewien 
Import motocykli. odbiorników 
radiowych i telewizyjnych, łodo 
wek itp.

Wśród trudnych zadań przemy- 
•hi maszynowego należy wymie
nić konieczność poważnego prze
stawienia przemysłu maszyn rol
niczych z produkcji wielu typów 
maszyn i narzędzi przeznaczonych 
dla dużych ośrodków maszyno
wych i dużych gospodarstw’ rol
nych na znaczne rozszerzenia — 
zaniedbanej w ubiegłym okresie 
— produkcji maszyn 1 narzędzi 
przeznaczonych dla indywidual
nych gospodarstw rolnych.

Należy poważnie wzmóc pra 
cę nad przejściem z produkcji 
parowozów na produkcję loko
motyw elektrycznych i spali
nowych.

W 1957 r. przewiduje się 
wykonanie pierwszych lokomo 
tyw elektrycznych oraz elektry 
Cznych jednostek silnikowych 
opartych całkowicie na krajo
wym wyposażeniu oraz planuje 
się podjęcie seryjnej produkcji 
lokomotyw spalinowych o mo
cy 300 KM.

Przemysł maszynowy powi
nien przyspieszyć przygotowa
nie produkcji nowoczesnego 
tramwaju szybkobieżnego.

W budowie okrętów przewidu 
Je się skoncentrowanie prac 
nad przygotowaniem dokumen
tacji i rozpoczęciem budowy dal 
szych dużych jednostek pełno
morskich, jak np. baza rybacka 
9000 DWT, drobnicowiec moto 
rowy 6000 DWT. Opracowana 
zostanie dokumentacja konstruk 
cyjna zbiornikowca 18 000 DWT. 
trampa motorowego 12 000 
DWT, drobnicowca 4000 DWT.

Wśród nowych wyrobów prze 
znaczonych do sprzedaży ryn
kowej, należy wymienić moto
cykle o poj. 350 cm*, skutery, 
nowy typ telewizorów z wiek 
szym ekranem, nowe typy'od
biorników radiowych, magneto 
fony domowe oraz szereg in
nych.

Pilnym zagadnieniem fest tak 
że opracowanie koncepcyjnego 
rozwiązania dalszego rozwoju 
przemysłu motoryzacyjnego, u- 
względniajacego uruchomienie 
masowej produkcji samocho
dów osobowych.

Trudnym problemem planu 
Jest sprawa zaopatrzenia gospo 
darki narodowej w drewno. Po
trzeby rosną z roku na rok.

Z drugiej strony istnieje ko 
nieczność ograniczenia wyrębu 

'I lasu. Wyrąb grubizny został u- 
} stalony na poziomie niższym niż 

w r. 1956.
Jednocześnie zrobiono maksy 

malny wysiłek, aby poprawić za 
opatrzenie w drewno rynku wiej 
skiego, od dawna odczuwające
go poważne braki. Zgodnie z 
zaleceniem komisji ro!nuj|Kva i 
leśnictwa Sejmu poprzeaniej ka 
dencji dodatkowo przeznacza się 
na potrzeby wsi 900 tys. m3 
drewna tartacznego.

Sytuacja zmusza do poważ
nego ograniczenia przydziałów 
tarcicy dla budownictwa, toteż 
Ministerstwo Budownictwa 1 
inne ministerstwa nadzorujące 
przedsiębiorstwa budowlane bę 
dą musiały dokonać - poważne
go wysiłku w celu oszczędzenia 
drewna, likwidacji marnotraw
stwa i zastępowania drewna in 
nymi materiałami.

PRZEPROWADZONA od 1 »tyez 
nia br. podwyżka cen drewna 1 
wyrobów z drewna ma na celu 
stworzenie warunków ekonomice 
nvch sprzyjających oszczędzaniu 
drewna.

Projekt planu zakłada pewne 
wyrównanie dotychczasowej dys
proporcji między wzrostem budów 
nictwa, a tempem rozwoju pro
dukcji materiałów budowlanych, 
wskutek — z jednej strony ogra
niczenia ogólnego tempa wzro
stu budownictwa uspołecznione
go, z drugiej strony znacznego 
zwiększenia produkcji podstawo
wych materiałów budowlanych o- 
raz zmniejszenia eksportu ccmen 
tu.

Budownictwo uspołecznione 
utrzymuje się prawie na pozio 
mie ubiegłego. roku (wzrost o 
1 proc.). Natomiast budownic
two nieuspołecznione wzrasta 
o ok. 120 proc.

W związku z tym odpowiednio 
zwiększone zostały przydziały 
materiałów na pulę rynkową.

Ogółem zaopatrzenie budowni 
dwa w materiały ścienne wzro 
śnie o 13,7 proc., w cement o 
16 proc., w wapno palone bu
dowlane o 14 proc, w materiały 
dekarskie o 7 proc., w szkło o- 
kienne o 5 proc., w wyroby wal 
cowane o ok. 8 proc., w rury sta 
Iowę o 6,3 proc.

W tej liczbie zaopatrzenie ryn 
ku w cement wzrasta o 57 proc., 
w materiały ścienne o 35 proc., 

wapno o 20 proc., i w ma
teriały dekarskie o 32 proc.

W tym roku sytuacja zaopa
trzenia budownictwa będzie jed 
nak nadal trudna, ze względu 
na zwiększenie udziału budów 
nictwa ogólnego — mieszkanio 
wego i socjalnego oraz budowni 
dwa wiejskiego w całości bu
downictwa.

Aby zapewnić wydatniejsze 
zwiększenie produkcji materia
łów budowlanych w najbliż
szych latach zakładamy w pla
nie na rok 1957 poważne zwięk 
szenie nakładów inwestycyjnych 
w przemyśle materiałów budo
wlanych. M. in. inwestycje w 
przemyśle cementowym wzrasta 
ją w porównaniu z r. ub. o 
67 proc.

Dla poprawienia sytuacji ma 
teriałowej na przyszłość podej
muje się szereg inwestycji no
wych, kontynuację inwestycji roz 
poczętych w latach ubiegłych 
oraz modernizuje i rekonstruuje 
zakłady już istniejące.

W roku bież, w okresie prze
wozów jesiennych wystąpią, po
dobnie jak w latach ubiegłych, 
braki wagonów. Szczególną 
trudnością w wykonaniu prze 
wozów będą braki w wago
nach krytych, których dostawa 
rozpocznie się dopiero w końcu 
roku.

CO SIĘ tyczy ruchu pasażer- 
skiego, to w roku 1957 nadal bę
dą musiały jeszcze kursować wa
gony towarowe przystosowane do 
ruchu pasażerskiego — tzw. to- 
wosy. Liczba ich jednak zmniej
szy się. Pewna poprawa w ruchu 
pasażerskim nastąpi również w 
związku z rozszerzeniem trakejt 
elektrycznej 1 spalinowej.

W 1957 r. przewiduje się elek
tryfikację 178 lun linii kolejo
wych. Zostaną zelektryfikowane 
następująco edetnkl; n

Referat przewodniczącego Komisji Planowania przy Radzie Ministrów 
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(Skrót)
Katowice — Gliwice, 2) Otwock 
— Pilawa, 3> Łódź Kaliska — 
Chojny — Widzew, 4) Chojny — 
Olechów — Bcdoń, 5) Chylonia — 
Wejherowo. W wyniku tego dłu
gość linii zelektryfikowanych 
wzrośnie do 656 km.

Trakcja elektryczna pozwoli 
kolei zaoszczędzić ok. 128 tys. 
ton węgla w 1957 r.

Oprócz programu zelektryfiko
wania ok. 909 km linii kolejo
wych w latach 1956—1960, rozwa
żana Jest możliwość rozszerzenia 
elektryfikacji na dalsze odcinki 
linii kolejowych, na których spa
la się obecnie poważne ilości wę
gla, Jak również możliwość wpro 
wadzenia pewnej ilości dodatko
wych elektro-diesli.

W transporcie samochodowym 
w r. 1957 przewiduje się wpro 
wadzenie do eksploatacji (z 
produkcji krajowej i importu) 
5 200 samochodów osobowych, 
z czego 4 500 dla odbiorców 
indywidualnych, 10 tys. samo 
chodów ciężarowych, 500 szt. 
samochodów sanitarnych (na 
bazie „Warszawy’1), 884 autobu 
sów.
W 1957 r. wybudujemy w ra

mach planu centralnego około 
130 km nowych dróg; przebudu
jemy ok. 90 km starych dróg. 
Przcwidujomy budowę ok. 3.900 
mb mostów.

Ponadto państwo przewidziało 
131 min zł na budowę dróg lo 
kalnych.

Uzupełnieniem zadań terenowe 
go planu Inwestycyjnego w za
kresie dróg jest akcja społecz
nych czynów drogowych, któ
rych wartość w 1956 r. wyniosła 
392 min zł. przy 49 min zł. z 
dotacji państwowej. Ta cenna 
inicjatywa społeczna pozwoliła na 
zwiększenie naszej lokalnej sie
ci drogowej w ub. roku o około 
400 km dróg o nawierzchni twar
dej, ulepszenie ponad 1508 km 
dróg gruntowych 1 wybudowanie 
803 małych mostów.

Podjęte już na 1957 r. zobowią
zania w zakresie czynów drogo
wych wynoszą ponad 350 min zł., 
należy tylko tej inicjatywie spo
łecznej okazać jak najdalej idą
cą pomoc.

W transporcie Iotnlcz5’m nie 
przewiduje się w 1957 r. zmian 
w układzie linii krajowych, na
tomiast projektowane jest uru
chomienie nowych połączeń na 
Uniach zagranicznych.

Wysiłki rządu w celu wydat 
nego przyspieszenia rozwoju 
floty handlowej idą w dwóch 
kierunkach. Już poprzednio 
w planie na rok 1957 założono 
wejście do eksploatacji 6 no
wych jednostek o nośności 
44 tys. DWT, w tym dwóch 
10-tysięczników.

Ostatnio okazało się możli
we częściowe przesunięcie z 
eksportu 3 rudowęglowców po 
3 200 DWT oraz czwartego z 
budowanych w kraju — 10-ty 
sięcznika. W rezultacie osiąg 
niemy na koniec 1957 roku 
stan floty wynoszący 389 tys. 
DWT. a więc przekroczymy o 
48 tys. DWT zakładany na 
rok 1957 stan floty według 
wersji planu 5-letniego dysku 
towanej w Sejmie poprzedniej 
kadencji.

Rząd przedstawi wkrótce 
Sejmowi projekt ustawy o fun 
dusza rozbudowy morskiej flo 
ty handlowej, która nada for 
my prawne funduszowi istnie 
jącernu obecnie na podstawie 
prowizorycznej uchwały Rady 
Ministrów.

W ramach tego funduszu za
mówiono już w stoczniach ju
gosłowiańskich dwa nowoczes 
ne tankowce o nośności po 
18 tys. DWT z dostawą w 
1960 r. W miarę realizacji za
dań planowych przez flotę i 
zwiększania wpływów na fun
dusz — będą zakupywane dal 
sze jednostki pływające.

W r. 1957 przewiduje się dal 
szy rozwój środków łączności, 
liczba numerów central miej
scowych na koniec 1957 r. wy
niesie 556 tys., co stanowi 
wzrost o 33 tys. w porównaniu 
z rokiem 1956.

W zakresie telewizji prze
widuje się, że w 1957 r. będą 
czynne 3 stacje, a mianowicie: 
w Warszawie, Lodzi 1 Poznaniu. 
Oprócz tego w końcu roku prze
widuję się uruchomienie stacji 
telewizyjna!) w Katowicach. Po
nadto w Gdańsku rozpoczęty bę 
M* _ mwtU, rtącjt telewizyjnej‘ 

przy wykorzystaniu dotychczaso
wych urządzeń WARSZAWSKIEJ 
DOŚWIADCZALNEJ STACJI. Ko 
szty montażu tej stacji w znacz
nej części zostaną pokryte z fun 
duszów społecznych.

Bilans handlu zagraniczne
go zamyka się w roku 1957 
wyjątkowo dużym saldem u- 
jemnym w wysokości 838 min 
rubli dewizowych. W ro
ku 1955 ujemne saldo wynio
sło 90 min rubli, a w r. 1956 
— 210 min rb.

To zwiększenie ujemnego sal 
da bilansu handlowego jest w 
głównej mierze wynikiem ob
niżenia ekspęrtu węgla i kok
su o około 1/3, drewna o ok. 
60 proc., cementu o 72,5 proc., 
cynku o 8,6 proc, przy jedno
czesnym powiększeniu impor 
tu surowców i towarów goto
wych. Założony w planie im
port surowców pozwala na pe 
wien niezbyt wielki wzrost 
stanu zapasów tych surowców 
w przemyśle. Import maszyn 
i urządzeń inwestycyjnych u- 
trzymano na poziomie nieco 
niższym niż w roku ubiegłym.

DEFICYT bilansu handlowego 
znajduje w bilansie płatniczym 
częściowe pokrycie w postael 
dodatniego salda rozliczeń z tytu 
lu usług oraz z tytułu obrotów 
kredytowych. Niemniej aby w 
pełni zrównoważyć bilans płatni
czy muslmy uciec się do dal
szych operacji kredytowych bądź 
też poza planem zwiększyć eks
port towarów 1 usług oraz ogra- 
niczyć wydatki dewizowe.

Dlatego problem oszczędności 
w wydatkach dewizowych 1 po. 
wlększenia wpływów dewizowych 
stanowi Jeden z kapitalnych pro
blemów naszej gospodarki w ro
ku 1957.

Służyć temu może przepro
wadzona niedawno zmiana re 
lacji wymiennej złotego w sto 
sunku do walut zagranicznych 
w obrotach nietowarowych. 
Będzie ona sprzyjała oszczęd
ności w wydatkach na podró
że zagraniczne, usługi teleko
munikacyjne i pocztowe oraz 
umożliwi zwiększenie wpły
wów z obrotu turystycznego.

Niezależnie od tego, specjal
nie powołana przez rząd ko
misja będzie pracowała nad 
aktywizacją obrotów płatni
czych z zagranicą. Rząd ape
luje do całego społeczeństwa, 
a zwłaszcza do rad robotni
czych, o rozwinięcie twórczej 
inicjatywy dla wzmożenia na
szej produkcji eksportowej.

Zrównoważenie planu na 
rok 1957 przy stosunkowo ni
skim wzroście produkcji i sto 
sunkowo wysokim wzroście 
dochodów indywidualnych by
ło możliwe m. in. dzięki znacz 
nemu ograniczeniu wydatków 
obronnych oraz dzięki ustale
niu nakładów inwestycyjnych 
w gospodarce uspołecznionej 
w praktyce na poziomie wyko 
nania ub. roku.

W ten sposób absolutny po
ziom nakładów inwestycyjnych 
w gospodarce narodowej nie 
ulega zmianie od trzech lat, 
a co za tym idzie, udział na
kładów inwestycyjnych w do
chodzie narodowym maleje.

Udział inwestycji netto (tj. 
po potrąceniu tej części inwe
stycji, która stanowi Jedynie 
odtworzenie zużytego majątku 
trwałego) wynosił w r. 1955 
— 15,8 proc., w r. 1956 — 
14,6 proc. oraz, w planie na 
rok 1957 również 14,6 proc.

Dzięki zwiększonym dosta
wom na rynek materiałów 
budowlanych, maszyn rolni
czych i środków transportu 
oraz dzięki zwiększeniu po
mocy kredytowej państwa dla 
Indywidualnego rolnictwa, rze 
niosła 1 indywidualnego bu
downictwa mieszkaniowego 
zakłada się, że Inwestycje w 
tych działach wzrosną w ro
ku 1957 w porównanui z ro
kiem 1956 — o 86 proc.

Struktura nakładów inwe
stycyjnych zmienia się w kie
runku zwiększenia nakładów 
na budownictwo mieszkanie-^ 
we i rozwój urządzeń socjal-’ 
no-kulturalnych kosztem pew 
nego zmniejszenia nakładów 
na przemysł. Nakłady inwe
stycyjne w rolnictwie łącznie 
z Indywidualnymi gospodar
stwami _Siii2Psk imj wzrasta j ą. 

z 17,5 proc, do 19,6 proc, ogó
łu inwestycji.

Ograniczenie nakładów in
westycyjnych i tym samym 
zmniejszenie napięcia w gospo 
darce narodowej było absolut
ną koniecznością polityczną, 
społeczną i gospodarczą ze 
względu na potrzebę natych
miastowego podniesienia spo
życia indywidualnego.

Niemniej musimy zdawać 
sobie sprawę z ujemnych skut 
ków tych ograniczeń, zawęża
jących na przyszłość możliwo
ści rozwoju gospodarki naro
dowej i tym samym możliwo
ści zwiększenia zatrudnienia 
produkcyjnego. Dlatego też 
rząd stara się rozszerzyć poza 
planem możliwości inwesto
wania przez zaciągnięcie opła
calnych, uzasadnionych ekono 
micznie kredytów inwestycyj
nych za granicą. Rozmowy w 
tym kierunku prowadzone są 
z niektórymi państwami obozu 
socjalistycznego, jak również 
z koncernami kapitalistyczny
mi, a dotyczą one przede 
wszystkin> szerszego rozwoju 
górnictwa węgla kamiennego 
i brunatnego, produkcji siar
ki, energetyki, elektryfikacji 
i motoryzacji oraz innych ga
łęzi naszego przemysłu.

O ile chodzi o aktualną sy
tuację w dziedzinie zatrudnie
nia przewiduje się, że liczba 
zatrudnionych w układzie so
cjalistycznym (bez spółdzielń 
produkcyjnych) wyniesie w 
1957 r. średnio rocznie 7 0^8 
tys. osób, co oznacza wzrost 
w stosunku do roku 1956 o 236 
tys. osób.

Liczba osób nowoprzyjętych 
do pracy będzie większa niż 
przewidziany wzrost zatrudnię 
nia, gdyż pokryć ma również 
ubytek spośród już zatrudnio
nych. Przewiduje się, że wy
niesie ona łącznie około 340 
tys. osób.

Przewiduje się następujące 
główne źródła pokrycia tego 
zatrudnienia:

ABSOLWENCI wnadnt- 
UJ czych szkól zawodowych, 

szkół średnich, szkól wyższych, 
młodzież nierolnicza niekończą
ca szkół średnich 1 wyższych, 
pozostała mlodzicz pozarolni
cza nie uczęszczająca do szkół, 
razem 225 tys. osób,

LI POZOSTAŁE zapotrzebo- 
wanle na pracowników mu 

sl być uzupełniono spośród 
ludności pozarolniczej, repa
triantów oraz z Innych tródel.

Te ogólne liczby dla kraju 
nie wykazują jak bardzo zło
żony jest problem zatrudnie
nia, który w 1957 r. będzie 
bardzo trudny do rozwiąza
nia.

Założony wzrost zatrudnie
nia zwłaszcza w przemyśle 
ciężkim nie rozkłada się ró
wnomiernie na terenie całego 
kraju i wystąpi szereg dyspro 
porcji pomiędzy lokalizacją 
nowych miejsc pracy i ośrod
ków lokalnego bezrobocia. Zła 
godzenie tych dysproporcji u- 
trudnia ciężka sytuacja miesz 
kaniowa.

Podstawowe źródła pokry
cia zapotrzebowania na pra
cowników stanowi młodzież 
1 kobiety. Zatrudnienie tak 
dużej liczby młodzieży będzie 
napotykało poważne trudno
ści, tak ze względu na ogra
niczenie możliwości zatrud: 
nienla młodocianych w nie
których gałęziach gospodarki, 
jak 1 na brak kwalifikacji 
u części młodocianych, spię
trzenie wchodzenia do pracy 
miodzieży w okresie kończe
nia szkół oraz występujące 
leszcze dysproporcje w nie
których kierunkach szkolenia 
w stosunku do potrzeb gospo
darki. Także zatrudnienie ko
biet napotyka już dziś trud
ności w wielu miastach.

Trudności tego roku pogłę
biane są przez poważne re
dukcje w administracji, zwią
zane z przeszkoleniem zwal
nianych 1 zatrudnieniem w 
nowych miejscach pracy oraz 
konieczność zapewnienia re
patriantom warunków osiedle
nia i pracy.

W szeregu zakładów pracy, 
zwłaszcza w przemyśle, wy
stępuje równocześnie jiadmiar 
zatrudnionystosunku do I 

potrzeb wynikających z zadań 
planu. Rozwiązanie tego pro
blemu powinno iść przede 
wszystkim w kierunku zwięk
szenia produkcji przez prze
kraczanie planowych zadań 
(co Jest w pełni możliwe) 
oraz wzmożenia inicjatywy 
załóg w dziedzinie urucha
miania produkcji ubocznej.

W DĄŻENIU do rozwiązania 
omówionych wyżej trudności 
rząd podejmuje szereg dodatko
wych środków. I tak dla ułatwię 
nia rozwiązania problemu zatruci 
niania zwalnianych pracowników 
z administracji zwiększono ponad 
plan zatrudnienie w obrocie to
warowym o 32 tys. osób w go
spodarce komunalnej o 3 tys. osób, 
w oświacie o 16 tys. z równoczes 
njm przekuwaniem funduszu plac 
z administracji. Rozważa się dal
sze możliwości zwiększenia zatrud 
nienla w ochronie zdrowia 1 in
nych usługach.

Dla aktywizacji małych miast, 
poza wzrostem zatrudnienia w 
działach usługowych, który prze
biega raczej równomiernie na te
renie kraju dodatkowo możliwo
ści zatrudnienia będą tworzono 
z funduszu rozwoju przemysłu 
terenowego, na który w 1957 r. 
przeznaczono 300 min zł. Ponadto 
Rada Ministrów przeznaczyła na 
rok 1957 — 260 min zł. na fun
dusz Interwencyjny dla tworze
nia nowych miejsc pracy w o- 
środkach lokalnego bezrobocia. 
Przewiduje się również wzrost 
liczby pracujących w rzemiośle 
w wyniku środków podjętych 
dla ułatwienia Jego rozwoju 
przee rząd. W budżetach rad te
renowych zarezerwowano sumo 
18 min zl. na udzielenie doraźnej 
pomocy Jedynym żywicielom ro- 
dżin pozostającym czasowo bez 
pracy.

Poważnym problemem w 1957 
roku będzie zapewnienie warun
ków osiedlenia 1 pracy repatrian 
tom. Na doraźną pomoc dla nich 
rząd przeznaczy! w budżecie 258 
min zł.

Równocześnie rezerwuje się od 
powiednlą liczbę gospodarstw In
dywidualnych oraz miejsc w pań 
stwowych gospodarstwach rol
nych 1 leśnych dla osiedlenia re
patriantów - rolników 1 leśników, 
a także mieszkania w miastach, 
zwłaszcza na ziemiach odzyska
nych, zapewniając repatriantom 
pierwszeństwo w uzyskaniu pra
cy.

WYSOKI SEJMIE I

OMÓWIŁEM najważniejsza 
problemy naszej gospo

darki, znajdujące odzwiercie
dlenie w narodowym planie 
gospodarczym na rok 1957.

Większość poruszonych prze 
ze mnie problemów nie może 
być w pełni rozwiązana w ra
mach planu rocznego. Zmiany 
w sytuacji gospodarczej kra
ju, jakie nastąpiły na przeło
mie 1956 i 1957 r., a także wy 
niki dyskusji nad projektem 
planu pięcioletniego w Sejmie 
poprzedniej kadencji skłoniły 
rząd do przeprowadzenia istot 
nych zmian w planie pięciolet 
nim. Nad tymi zmianami 
pracuje obecnie komisja piano 
wania przy Radzie Ministrów, 
Rząd będzie mógł przedsta
wić Wysokiemu Sejmowi osta
teczną redakcję planu pięcio
letniego w ciągu najbliższych 
paru miesięcy. i

PRZYWIĄZUJEMY duże zna
czenie do prac nad dalszymi 
zmianami w naszym modelu eko 
nomicznym — w kierunku dalszej 
decentralizacji, demokratyzacji, 
usamodzielniania przedsiębiorstw, 
ustalenia właściwych bodźców e- 
konomlcznych. zwiększania gospo 
darności, w kierunku większego 
uwzględniania w naszej polityce 
gospodarczej działania obiektyw
nych praw ekonomicznych. Pra
ce te będą koncentrowały się 
głównie w niedawno powołanej 
Kadzie Ekonomicznej.

* Nie należy jednak zbytnio 
wierzyć w automatyczne i cu
dotwórcze działanie modelu 
gospodarczego. Byłoby wiel
kim błędem czekanie z założą 
nymi rękami, aż nasz model 
gospodarczy ukształtuje się o- 
statecznie. ; t

Ważnym czynnikiem w nay 
szym modelu gospodarczym 
są rady robotnicze, powołana 
już w większości przedsię
biorstw uspołecznionych. Ra
dy robotnicze mogą odegrać 
wielką rolę w polepszeniu wy 
ników planu na rok 1957, w 
wygospodarowaniu rezerw, któ 
re są wielkie.

W planie na rok 1957 Istnie
ją wielkie rezerwy i możliwo
ści zwiększenia produkcji i 
wydajności pracy, obniżenia 
kosztów produkcji, likwidacji 
marnotrawstwa materiałów. 
W tym kierunku powinna iść 
twórcza inicjatywa załóg i 
wysiłek rad robotniczych: 
wszystkie wygospodarowane 
środki pójdą w części na 
zwiększenie funduszu zakła
dowego, w części zaś rząd prze 
znaczy je na dalszą poprawą 
położenia materialnego mas 
pracujących lub na przyspie
szenie rozwoju naszego krajug



Wnioski z rubryki pod nazwą 
„Przenocowali w komisariacie”

Stara historia.
PUzem.r na ten temat nie

mal codziennie, z różnym

LECZENIE „SZUMÓW**

Nie tak dawno pisaliśmy, że 
bezpodstawne wzywanie pogo 
towia ratunkowego będzie ka
rane. Apelowaliśmy do młe.:z 
kańców, by mieli na uwadze, 
że tabor pogotowia jest zbyt 
szczupły. Niestety, nie poma
ga. 1 tak np. ostatnio Stani
sław Ciepliński, zam. Kosza
lin, ul. Rokossowskiego 5 wez 
wał pogotowie do Katarzyny 
Kwiatoń, która po tradycyj
nym śledziku czuła „szum'* 
w głowie.

skutkiem. Uważamy jednak, 
że gdyby w porą usunięto 
drobne usterki, w wielu bu
dynkach w Koszalinie nie trze 
ba by było przeprowadzać ge 
neralnych remontów.

ŚMIECI NAS ZASYPUJĄ

Pomóżcie — proszą miesA 
kańcy domu przy ul. An/iil 
Czerwonej 2 — jeszcze od je
sieni ub. r. leża zwały śmie
ci. sięgające parapetów na
szych okien. Dotychczasowe 
Interwencje nic nic pomagają.

My ze swej strony przypo-

Proponujemy na takie „szu- 
my“ następujące lekarstwo: 
niech wzywający karetkę po
gotowia pokrywa koszt jej 
przejazdu i wszelkie Inne 
kuszty.

GDYBY W POR^ 
NAPRAWIONO

Dzwonił ostatnio do naszej 
redakcji ob. Kazimierz Ka- 
spruk. zam. przy ul. Krakusa 
i Wandy 20 m. 4.

W budynku, w którym on 
zamieszkuje przecieka rynna 
i mimo, że od 4 miesięcy in
terweniuje w MZBM i Woj. 
Zarządzie Gosp. Kom. rynny 
nikt nie naprawił 1 w miesz
kaniu zaczyna pojawiać się 
<rzyb.

minamy koszalińskiemu ZOM 
adres: Armii Czerwonej 2.

Z głębokim bólem i żalem zawiadamiamy, że dnia 
7 marca 1957 roku zmarł w wieku lat 65, po krótkiej 
i ciężkiej chorobie

Aleksander Frucht
, adwokat

były długoletni dziekan Wojewódzkiej Rady Adwo
kackiej w Koszalinie.

W zmarłym tracimy nieodżałowanego 1 zacnego 
Kolegę.

RADA ADWOKACKA
W KOSZALINIE

Pogrzeb odbył się dnia 8 marca 1957 roku w Sopocie.

OD PEWNEGO czasu 
ukazuje się w „Gło

sie" rubryka pn. „Przenoco
wali w komisariacie". Wie
my skądinąd, że rubryk® ta 
cieszy się dużą popvziarnoś- 
cią wywołując często uśmie 
chy czytelników; gdy do
strzegą oni jakieś znajome 
nazwisko. Rjibryka ta wca
le nie jest wesoła. Jej obję
tość dowodzi, że plaga pijań 
stwa szerzy się nadal. 
Trzeba mieć też na uwadze, 

że do komisariatu trafiają al
bo Awanturnicy albo komplet 
nie „zalani". Wniosek z tego, 
(te takich upijających się aż 
do utraty przytomności mamy 
stanowczo za dużo. Na margi
nesie tylko zaznaczę, że rubry 
ka nasza dowodzi konieczności 
zorganizowania w Koszalinie 
izby wytrzeźwień, o czym tak 
wiele się mówiło, a rezulta
tów na razie nie widać.

Obszerniej chcę zająć się in 
nym wnioskiem- wypływają
cym z „Przenocowali w komi
sariacie". Jak dotychczas, 
pierwsze miejsce wśród zatrzy
mywanych za pijaństwo, zaj
mują pracownicy ZBM-u. I 
nic nie wskazuje, by mieli oni 
zrezygnować z niechlubnej 
palmy pierwszeństwa wśród 
pensjonariuszy koszalińskiego 
komisariatu.

Wygląda na to, że sprawą tą 
Ute interesuje się załoga, orga 
nizacje społeczne i kierownic 
two ZBM-u. Nam się jednak 
wydaje, że w końcu musi to 
zainteresować wszystkich mie 
szkańców Koszalina. Warto za 
pytać w imieniu opinii publi- | 
cznej naszego miasta co robi 
organizacja zw iązkowa i partyj 
na ZBM-u. by przeciwdziałać 
panoszącemu się pijaństwu?

Czy wpływu na wzmożone 
„psucie" alkoholu nie ma przy 
padkiem fakt, że — jak twier
dzą złośliwi — więźniowie pra
cujący na budowach mają zna
cznie lepsze warunki bytowe 
niż mieszkańcy hoteli robotni 
czych ZBM-u? Ciekawi nas, 
czy towarzysze ZBM-u próbu 
ją jakoś wpływać na swych 
pracowników trafiających do 
komisariatu? Również, sama 
załoga nie powinna chyba dlu 
żej tolerować pracowników, 
którzy swym zachowaniem 
psują dobre imię najliczniej
szego oddziału klasy robotni
czej Koszalina.

Ludzie ci przyjechali chyba

po to do Koszalina, by zaro
bić, a więc ubrać się, zape
wnić znośne warunki bytowe 
sobie i rodzinie, a nie leżeć w 
rynsztokach. Może warto 
wskazać, szczególnie zamiej
scowym robotnikom, celowość 
odkładania pieniędzy na ksią
żeczkę oszczędnościową. Lepiej 
na pewno po roku pracy mieć 
kilka tysięcy w PKO i kupić 
sobie motocykl, radio, niż tra
cić pieniądze na wódkę.

Może by kierownictwo 
ZBM-u pomyślało o budowni
ctwie dla swych pracowni
ków, choćby na zasadach spół 
dzielczych, domków indywi
dualnych. Postawienie takiej 
perspektywy skłoniłoby nie
jednego „pijaka" do bardziej 
oszczędnego trybu życia.

Trudno tu dawać jakąś wy
czerpującą receptę. Jedno 
jest pewne: rubryka „Prze
nocowali w komisariacie" bije 
na alarm i załoga ZBM-u nie 
może pozostawać na to głu
cha.

(ts)

Wszystkie 
w jednym miejscu

Sklepi/ dyiuene, o wiec 
otwarte w późniejszych go 
dżinach, są na pewno bardzo 
potrzebne, tym bardziej, że 
czas otwarcia sklepów (od 
9-tcj do 18-tej) jest ana
chronizmem poza Koszali
nem rzadko spotykanym. 
Warto jednak zapytać MĆH, 
dlaczego wszystkie sklepy 
dyżurne w Koszalinie zostały 
skupione w jednym miejscu 
na krótkiej przestrzeni ulicy 
Zwycięstwa. Ka skutek tego 
mieszkaniec chociażby ulicy 
Armii Czerwonej, Matejki 
itp„ jeśli po godz. 18-tej 
chce kupić butelkę wina lub 
puszką konserw. musi gonić 
parę kilometrów. Może jed
nak dałoby się coś zmienić, 
w rozmieszczeniu sklepów 
dyżurnych?

(ts)

Kiedy znikną rudery?

KOMUNIKAT

Wydział oświaty Prezydium Wo 
jewódzkiej Rady Narodowej w 
Koszalinie zawiadamia, że w dniu 
11. bm. zostanie wygłoszony trze 
cl z kole! wykład Wieczorowego 
Uniwersytetu dla Rodziców na te 
mat: „Postępowanie z dzieckiem 
w okresie przedszkolnym**.

Zajęcia odbędą się w szkole 
podstawowej nr z przy ul. Bole
sława Krzywoustego 3, o godz 
18.

„NOWA HUTA'* — Tata, mama, 
moja żona 1 ja (dozw. od lat 12).

Seanse o godz. 16, 18 1 20, 
WDK — Sa<t Boży (dozw. od 

lat 16). Seanse o godz. 17 1 18.

„MUZA** — Dziennik manna- 
rza (dozw. od lat 14).

Seanse o godz. 17 i 19.

„ZACISZE** — Nędznicy — 11
II seria (dozw. od lat 18).

Seans o godz. 18.
MPRB — nieczynne.

Wiele jeszcze rodem w Ko 
rzaiinie zmuszonych jest miesz 
hoć w budynkach — ruderach. 
Tyni ludziom w pierwszej ko- 
ieiności przydziela się miesz
kania.

Ka zdjęciu: w tej ruderze 
przy ul. Walki Młodych gnieć, 
dzi się na strychu rodzina z 
kilkorgiem dzieci.

OGŁOSZENIA
PRACOWNICY POSZUKIWANI

Potrzebni od zaraz 2 inżynierowie lub technicy — specjal
ność odlewnictwo, oraz 2 inżynierowie lub technicy — 
specjalność obróbka skrawania metali. Bliższych informacji 
udzieli Dział Kadr Koszalińskiej Wytwórni Częścj Samo
chodowych — Koszalin, ul. Polskiego Października nr 3.

K—236-0
Wykwalifikowanego KUCHARZA lub kucharkę zatrudni 
z dniem 15 marca br. Gminna Spółdzielnia „Samopomoc 
Chłopska" w Okonku pow. Szczecinek. Warunki płacy 
do omówienia na miejscu,

K—242-0
DENTYSTĘ na miasto Drawsko zatrudni od zaraz Prezy
dium Pow. Rady Narodowej Wydział Zdrowia w Drawsku. 
Mieszkanie zapewnione. Dalsze warunki do omówienia 
na miejscu.

K—241-1

Koszalińskie Zakłady Zbożowe PZZ zatrudnią natychmiast 
głównego księgowego dla oddziału PZZ w Słupsku 
Zgłoszenia osobiste lub pisemne w Dyrekcji, Koszalin, 
ul. Młyńska 37.

K—243-1

Wojewódzkie Przedsiębiorstwo Handlowe 
„OKAZJA I KOMIS" 

zawiadamia mieszkańców, że we wszystkich sklepach 
naszego przedsiębiorstwa (Bazary), są w sprzedaży 
resztki materiałów I gatunku po zniżonych cenach. 

K—230-0

Wojewódzkie Przedsiębiorstwo Handlowe „Okazja
I Komis" w Słupsku zawiadamia, że po upływie trzech 
miesięcy niesprzedano towary należy odebrać z ko
misu.

K—229-0
Dyrekcja Fabryki Cukrów „Pomorzanka" w Słupsku 

ogłasza przetarg
1) na wykonanie dźwigu towarowego 

(ślepy kosztorys można oglądać na miejscu)
2) na wykonanie zsypów na cukier oraz syrop
3) na zamontowanie i uruchomienie mhszyn pral

niczych.
Oferty w zalakowanych kopertach prosimy składać 

w Dyrekcji Zakładu — Słupsk, ul. Przemysłowa nr 3.
K—244-1

Dyrekcja Państwowego Ośrodka Maszynowego nr 83 
w Wałczu zawiadamia, że w dniu 14. III. br. o godz. 8-ej 
odbędzie się sprzedaż licytacyjna ciągników i maszyn 
rolniczych Sorzedaż tvik« dla rolników ■ oowiatu Wałcz. 

239-1

WOJEWÓDZKA RADA ŁOWIECKA W KOSZALINIE

ogłasza przetarg na wykonanie)
1. budowy strzelnicy rzutkowej
2. ogrodzenia placu strzelnicy.

Oferty należy składać do dnia 20 marca 1957 r. w biurze 
Wojewódzkiej Rady Łowieckiej Koszalin, ul. Hołdu 
Pruskiego 1 w godz. od 9—15-tej.
Informacje na miejscu.

K—240-1

OGŁOSZENIA DROBNE
ROŻNE

KURSY księgowości wyższej — 
II stopnia, podstawowej — 1 sto
pnia oraz handlowe — poziom 
niższy i wyższy — półroczne. 
Początek — 13 marca. Studium — 
Koszalin, ul. A. Lampe 34.

C—131-0

ZBM Koszalin unieważnia pie
czątkę o następującej treści: 
ZBM Koszalin Magazyn Budowy, 
Władysława IV.

K—287

GMINNA Spółdzielnia „Samopo
moc Chłopska" w Kępicach pow. 
Miastko zatrudni natychmiast cze 
ladnika masarskiego o dobrych 
kwalifikacjach. Warunki pracy i 
płacy do omówienia na miejscu.

Gp-181

ZAKŁAD Szklarski W. Pllchta, 
Szczecinek, Wlnnlc.na 1 dokonu
je szlifowania szkła, podlewania 
luster oraz. wszclkicli innych ro
bót szklarskich.

G 117

ZAKŁAD malarski K. Plichta, 
Szczecinek, Winiitczna 1 wyko
nuje wszelkie budowlane prace 
malarskie, imitacje drzewa, mar
muru, malowanie szyldów. Zlece
nia przyjmuje wielobranżowa 
Spółdzielnią Rzemieślnicza „Rów- 
ność - 1 Maja 13 teł. 487.

G-196

GARBOWANIE, farbowanie > 
strzyżenie skór baranich. Termin 
wykonania 6—8 tygodni, cena od 
sztuki 118 zł. E. Makowiecki. Po 
znad — Solarz, Grudzleniec 63.

K 234-1

MATRYMONIALNE

BIURO matrymonialne „Swaty** 
kojarzy dyskretnie małżeństwa. 
Duży wybór kandydatek I kan
dydatów z całej Polski. Olsztyn 2. 
skrytka pocztowa 111. Zaląezyc 
znaczek za 1.53 zł.

K238

ZGUBY

WACŁAW Bogdztewdci zgubił 
prawo Jazdy kat. II nr 0106/33 
wydane prze* P*-«avdlum PRN w 
“•reeclnku.

G-183

MIŁUSZKIEWICZ Michał zgubił 
świadectwo szkolne wydane przez 
Państwowe Llcenm Rolnicze I 
stopnia dla dorosłych w Wałczu. 

GID

ZGUBIONO legitymację szkolną 
nr 462852 na nazwisko Nowakow
ska Emilia wydana przez Liceum 
Ogólnokształcące TPD w Słupsku. 

Gp-187

ZGUBIONO pieczątkę w dniu 
27. II. 57 r. Zakład Elektro-ln. 
stalacyjny Dudkiewicz Edward, 
Słupsk, ul. Rybacka 12 m. 4.

Gp-138

KUPNO — SPRZEDAŻ

PIANINO z płytą metalową ku
pię. Oferty z podaniem ceny i 
marki Koszalin, ul. Lampe 20. 
Biuro Ogłoszeń.

G-1S6

KUPIĘ 4 zamki do samochodu 
osobowego. Waraksa — Słupsk, 
P. Skargi 15—3.

Cp-190

SPRZEDAM motocykl NSU 250 
górnozaworowy. stan dobry. Rą
czek Jan — sławno, I go Pułku 
Ulanów 18.

G 193

ZESPÓŁ Gminnych Ośrodków 
Maszynowych w Wałczu sprzeda 
dużą ilość części zamiennych do 
maszyn rolniczych starego typu 
jak; snopowiązalki, żniwiarki, 
siewnlkt 1 mlocarnie. Części te 
będą sprzedawane dla rolników 
Indywidualnych i PGR.

GUI

UWAGA, SŁUCHACZE 
WUM-L

W dniu 11 bm. o godz. 
14-tej odbędą się zajęcia 
dla słuchaczy I i II roku 
WUM-L.

Wykład na temaf: „Nie
które zagadnienia polskie
go modelu gospodarczego" 
wygłosi tow. Jurasza z Po
litechniki Gdańskiej.

Seanse dla młodzieży 
w kinie 
„Nowa Huta"

Począwszy od dnia 11 bm. 
kino „Nowa Huta" w Koszali
nie wprowadza seanse filmo
we o godz. 14-tej. Na sean
sach fych wyświetlane będą 
filmy o tematyce młodzieżo
wej, ze zmianą programu dwa 
razy w tygodniu, tj. w ponie
działki j czwartki.

Cena biletu wynosić będzie 
2.25 zł. Bilety nabywać będzie 
można codziennie w kasie ki
na od godz. 13-tej.

„Glos Koszaliński** — organ 
Komitetu Wojewódzkiego Pol 
sklej Zjednoczonej Partii Ro
botniczej.

Redaguje Kolegium w tkta 
dzle: Ignacy Wlrskl (red. na 
czelny), Andrzej Czechowicz 
(z ca nazz. ered.), Marian 
Rebelka (sekr. red.), Jerzy 
Kiss Orski, Jerzy Ledak, 
Wacław Nowak.

Redakcja — Koszalin, ulica 
Alfreda Lamne 26.

Telefony: centrala 434.
Sekretariat Redakcji — <39. 

Redaktor naczelny — 714.
Oddział w Słupsku, ul. Nie

działkowskiego t, tri. 51-99.
Oddział w Szczecinku, Plee 

"olnoścl (gmach Prez. MRN), 
tel. 6tu.

Administracja: Koszalin, ol. 
Alfreda Lampe 28, II p„ 
lei. 38 58, 22-9L

Ogłoszenia — Biuro ogłoszeń 
«6W „Prasa", Koszalin, ultra 
Alfreda Lampe 28, tel. 22-91.

Wpłaty na prenumeratę po
cztową przyjmują urzędy po 
cztowe 1 listonosze.

Tłoczono: KZO w Konali 
nie.

Pap. gazet. 59 g. VII kL
C-10 nr zam. 60

Odwołujemy zarz-uty po
stawione REDAKTOROWI

T. SOKOŁOWSKIEMU 
w dniu 15. XII. 1956 r. 
w Komendzie Miasta MO 
Słupsk jako nie prawdziwe 
i tą drogą przepraszamy — 
Baranowski—Jończyk.

G—194

PROGRAM I
na dzień 11 marca (poniedziałek)

Program dnia: 8.13, 11.50. 17.00.
Wiadomości: 5.00. 6.00, 7.00, 8.00, 

12.04,, 13.00, 19.00, 21.00, 23.00.
Od godz. 5.00 do 8.13 transmi

sja pr. II. 8.20 Gra ork. Mantova- 
niego. 8.35 Muzyka 1 aktualności. 
12.10 Aud. aktualna. 12.20 Na swoj
ską nutę. 12.43 Pieśru z Lubel
skiego. 12.30 „Uczmy się recy
tować'* — a»id. dla dzieci. 19.15 
Koncert ork. rozgł. łódzkiej PR. 
14 00 „Uczmy się śpiewać" — aud. 
dla kl. HI i IV. 14.20 F. Dellus: 
Koncert na skrzypce । orkiestrę. 
14.45 Pleśni Adolfa Jensena. 15.10 
„Od A do Z muzyki rozrywk. 
15.00 Z życia Zw. Radź. 16.30 Wio
tka muzyka balet. 17.05 Rozwa- 
zamg o wychowaniu, 17.20 Kon
cert ork. PR. 18.00 „Matka" — 
opow. Aleksandra Grozdowa. 18.20 
Rad. poradnik jęz. 18.30 Muzyka 
tan. 19.05 „Poe*a i świat" — San
dor Petoff. 19.33 Orkiestry i so
liści w repetuarze rozr. 20.20 Mu. 
Zyka tan. 21.35 Piotr Czajkowski: 
„Eugeniusz Oniegin" — montaż 
operowi'.

PROGRAM II na fali 367 m 
na dzień 11 marca (poniedziałek)

Program dnia: 8.53, 13.03.
Wiadomości: 3.00, 6.00, 7.00, 8.00, 

8 30, 12.04, 16.00, 18.30, 20.00, 23.50.
5.06 Muzyka. 5.30 Rozmait. roln. 

6.10 Organy kinowe. 6.25 Kalen
darz rad. 7.10 Muzyka tan. 8.08 
Przegląd prasy. 8.15 Melodie lud. 
8.36 Utwory Franciszka Schuberta. 
900 „Kolorowe listy** — aud. dla 
ki. I I II. 9.20 Koncert ork. rozgł. 
wrocławskiej PR. lo.oo „Wesele" 
— tragm. pow. Jadwigi Kopcio. 
wej. 10.20 Koncert kameralny. 
11 oo Z życia Zw. Radź. 11.30 Mu
zyka operetk. 12.10 And. aktualna. 
15.10 H. Opieński: „Zygmunt Au
gust i Barbara" — poemat symt 
15.30 „Głośnik radiowy" — słuch, 
dla dzieci. 16.0.5 Muzyka rozrywk. 
16.30 Utwory wiolonczelowe komp. 
Kaukazu, 16.50 Felieton na tema
ty międzynarod. 17.00 z melodią 
1 piosenką przez świat. 17.4o Na 
warszawskiej fali. 18.00 Muzyka 
tan. 18.35 Muzyka J aktualności, 
13.00 Koncert literacki. 30.23 Kro
nika aport. 20.33 Muzyka tanecz. 
na. 20.43 Aud dla wsi. 21.00 .Kom
ponuję piosenkę" — aud. ał.-mur. 
21.30 Muzyka tan. 22.00 Dvskutją 
Przed mlkror. 22.30 Koncert.



Przed
sezonem

Już za kilkanaście dni wy 
startują piłkarze poszczegól 
nych lig i klas, otwierając 
tym samym oficjalnie tego
roczny sezon letni. Za nimi 
wystartują lekkoatleci, siat
karze, koszykarze, kolarze — 
stowem, reprezentanci tych 
wszystkich dyscyplin sporto 
wych, które dopiero na wol
nym powietrzu mogą w pet 
ni rozwijać swoją działal
ność.

Jest takie niepisane pra
wo, że gazety sportowe do
piero w przeddzień sezonu 
zamieszczają okolicznościo
we „wstępniaki”. Wydalę mi 
sie, że dla dobra naszego 
sportu warto odstąpić od tej 
zasady. abv przypomnieć 
działaczom, organizatorom i 
zawodnikom o szeregu 
spraw, które w wielu wypad 
kach nie zostały jeszcze do 
piętę na ostatni guzik

A więc, przede wszystkim 
obiekty i urządzenia spor
towe. Mamy ich sporo, ale 
większość wymaga wiosennej 
toalety, poprawek itp. Przy- 
pomnijmy sobie o przerwa
nych tu i ówdzie odrodze
niach wokół stadionów, ,.wv 
męczonych’’ zimą skoczniach, 
bieżniach itd.

Te wszystkie nonrawki trze 
ba wykonać luż teraz. P»go 
da piękna jak rzadko, trze
ba korzystać z okazji.

Warto też zajrzeć do po
mieszczeń ze snrzełem. W 
wielu kolach buty piłkarskie 
aż proszą n szewca, a ge
try, koszulki, czy spodenki 
— o dobrą szwaczkę. Dzia
łacze coraz cześclel przypo
minają, że „teraz trzeba n- 
szczednie z fundiyszami. ho 
z nieba nie polecą’’. Kon 
serwacia sprzętu, naprawa w 
odpowiednim czasie dadzą 
spore oszczędności.

Jeszcze ważniejsza kwestia, 
chociaż nie można przeliczyć 
jej na złotówki, to uzupeł
nienie badań lekarskich. Po 
radnie lekarskie czekała na 
sportowców. Sprawa nie wy 
maga chyba reklamy, ale 
warto przypomnieć, że v 
końcu marca tłok w porad
niach bedzie znaczny. Każ
dy dzień nabiera więc specjał 
nego znaczenia.

I na marginesie Jeszcze 
sprawa propagandy rozgry
wek mistrzowskich. W szere 
gu miast wojewódzkich (i 
nie tylko wojewódzkich} 
przed lokalami komitetów 
kf widziałem plansze z ta 
belami, wykazami snntkań 
Itp. Czy I u nas nł» można 
by skorzystać z tej formy 
propagandy?

Jak dotąd w całvm Ko
szalinie nie ma ani lednej 
gabloty . sportowe!. Jedyny 
obiekt tego rodzaju przy sta 
dionie Sparty zajęły hvl swe 
go czasu na... obwieszcze
nia władz miejskich.

Mistrzostwa świata w tenisie stołowym
W niedzielę, 10 bm. zakoń

czyły się w Sztokholmie spot 
kania eliminacyjne o puchar 
Swaythlinga i Corbillona. Do 
finału pucharu Swaythlinga 
zakwalifikowali się ping-pon- 
giści Japonii. Chin, Czecho-

Zwycięstwo 
polskich siatkarek 
i siatkarzy w Paryżu

W sobotę 9 bm. w sali Couber- 
tin w Paryżu odbyły się między- 
państwowe spotkania w siatków
ce kobiet i mężczyzn Polska — 
Francja. Nasze siatkarki, jak 
przewidywano, wygrały bez wtęk 
szego trudu 3:0 (15:7. 15:4, 15:3). 
Najlepszą zawodniczką w druży
nie polskiej była Szpytówna.

Spotkanie w siatkówce męż
czyzn Polska — Francja zakoń
czyło się zwycięstwem Polaków 
3:1 (15:8. 13:15, 15:6. 15G).

Słowacji i Węgier. W pierw- 
szym spotkaniu finałowym 
o puchar Corbillona zawod
niczki Japonii pokonały Chi
ny 5:0. Dzisiaj Japonki zmie
rzą się w decydującym o ty
tule mistrzyń świata spotka
niu z Rumunkami.

Dobrze wypadła nasza dru
żyna męska, która w drugiej 
grupie eliminacyjnej zajęła 
czwarte miejsce za Japonią, 
Wietnamem i Szwecją. Pola
cy wygrali 5 spotkań (stosu
nek gier 26:19) i wyprzedzili 
drużyny Iranu, Francji. Fin
landii, Kanady oraz Południo 
wej Afryki. Gorzej natomiast 
powiodło się naszej drużynie 
kobiecej, która zajęła szóste 
miejsce za Rumunią, Koreą, 
Jugosławią, Francją i Szwe
cją. Polki odniosły tylko 3

K. Marchel- 
li (na zdjęciu) 
znana narciar
ka włoska w 
pełni zasługu
je na miano 
„Brygidy Bar- 
dot w spor
cie”. Tak -jak 
u nas niemal 
każdy numer 
„Przekroju” za 
mieszczą foto
sy słynnej ak
torki francu
skiej, tak pra
sa włoska pro
paguje swoją 
sportową gwia 
zdę.

Magierowskl i Seroczyńska 
zwyciężają w Zakopanem

W drugim dniu międzyna
rodowych zawodów w Jeźdzle 
szybkiej na lodzie w Zakopa
nem odbyły się biegi kobiet 
na 1000 i 3000 m oraz męż
czyzn na 1500 1 10 000 m.

W konkurencji kobiet je
dyną przeciwniczką naszych 
reprezentantek była Ilona Ro- 
ka. wielokrotna mistrzyni Wę
gier. Nasze zawodniczki tak 
na długich, jak 1 na krótkich 
dystansach zdecydowanie Ją 
przewyższały 1 ostatecznie 
trzy nasze reprezentantki wy

przedziły w wieloboju Wę
gierkę.

W konkurencji mężczyzn Je
dynymi przeciwnikami Pola
ków byli Szwed Almgren i 
Węgier Ivankal. Po dwóch 
konkurencjach pierwszego 
dnia zawodów prowadz.it Ma- 
gierowskl. W drugim dniu 
Magierowskl zwyciężył na 
1500 m, ale przegrał 10 000 
metrów. Najlepsze czasy na 
10 km mieli Ivankai 1 Alm
gren.

WYNIKI: kobiety — IWO m — 
t. Seroczyńska — 1.45,0. 2. PUeJ- 
czyk — 1.47,1, 3. Skrzetuska — 
1.49.8.

3000 m — 1. Pllejczyk — S.49.6. 
2. Seroczyńska — 5.59,9. 3. Koka 
(Węgry) — 6.01,2.

Wielobój — 1. Seroczyńska — 
2)7,250. 2. Pllejczyk — 219,384. 
3. Skrzetuska — 223,483.

Mężczyźni — 1300 m — 1. Ma
gierowskl — 2.22,5. 2. Almgren 
(Szwecja) — 2.23,5. 3. Skrzypnlk 
— 2.23.8.

10 000 m — 1. Ivankai (Węgry) 
— 18.01,4. 2. Almgren (Szwecja) 
— 18.17,4. 3. Tlałka — 18.2S.8.

Wielobój — 1. Magierowskl — 
200,350. 2. Almgren i Szwecja) — 
201,703. 3. Ivankal (Węgry) <— 
202,280,

Wisła Zakopane drużynowym
mistrzem Polski w narciarstwie

zwycięstwa (stosunek gier 
13:16), wygrywając z Irlan
dią, Austrią i Finlandią.

Piłka nożna
Półfinałowy mecz piłkarski 

o Puchar „Sportu" rozegrany 
pomiędzy Budowlanymi Opo
le a Pogonią Nowy Bytom 
zakończył się zwycięstwem 
1-ligowców 3:1 (1:1).

W zaległym spotkaniu o 
Puchar Polski Legia poko
nała Marymont 7:0 (1:0) i w 
następnej rundzie spotka się 
z Ruchem Chorzów.

W piątek 8 bm. w stolicy 
sportów zimowych w Zako
panem odbyło się uroczyste 
zakończeni* XXXII narciar
skich mistrzostw Polski. 
Ostatnią konkurencją mi
strzowską był bieg maratoń
ski (50 km).

Po ostatniej konkurencji o- 
głoszono punktację drużyno
wą mistrzostw. Wielki sukces 
odniosła Wisła Zakopane, zdo 
bywając we wszystkich kon
kurencjach 575 pkt. i tytuł 
drużynowego narciarskiego 
mistrza Polski. Na II miejscu 
znalazł się CWKS — 505,5 
pkt. przed CRZZ — 299, AZS 
Zakopane — 290 pkL

WYNIKI BIEGU 
MARATOŃSKIEGO

Z myślą n przyszłej olimpiadzie

Szukamy kandydatów 
do ósemki olimpijskiej

Jak nam wiadomo redakcja 
„Expressu Wieczornego” myśląc 
o przyszłej olimpiadzie wyszła 
z inicjatywą zorganizowania 
własnej olimpijskiej ósemki wio 
ślarskiej.

Na apel „Expressu” odpowie 
działo już wiele redakcji ni. in. 
„Przegląd Sportowy", „Glos 
Wybrzeża" i inne, które poma 
gają w tworzeniu ósemek olini 
pijskich.

Idąc w ślad tych redakcji, 
również i „Glos Koszaliński” 
wspólnie z usteckim kołem spor 
towym prowadzi zaciąg kandy 
datów do olimpijskiej ósemki 
wioślarskiej.

Wszyscy chętni, którzy prag 
tią poświęcić się uprawianiu 
sportu wioślarskiego winni nad 
sylać swo|e zgłoszenia do na
szej redakcji względnie do 
instr. sekcji wioślarskiej w U- 
stce ob. Wagnera na adres: 
Hćnryk Wagner, Ustka, ul. Mic 
kitwieża 10.

Kandydaci winni odpowiadać 
następującym warunkom: rok 
urodzenia 1938.1939 ewentualnie 
1940. dohre postępy w nauce, 
zezwolenie rodziców, wzrost od 
175 cm oraz odpowiednia wa 
ga. Należy przy tym podać 
nazwisko i imię, miejsce za
mieszkania i adres.

Zgłoszenia należv nadsyłać 
w jak najszybszym terminie. Po 
ich otrzymaniu organizatorzy 
ósemki powiadomią wszystkich 
kandydatów o terminie zgło
szenia się na zebranie.

Po przeprowadzeniu selekcji, 
zakwalifikowani kandydaci przy 
stąpią do przeprowadzenia tre
ningów, którymi kierował będzie 
cb. Wagner.

Apel redakcji „Głosu" i TKS 
Ustka winna podjąć młodzież. 
Zwracamy się zwłaszcza da 
młodzieży Słupska, która ma 
najlepsze warunki uprawiania 
wioślarstwa ze względu na blis 
kie sąsiedztwo z Ustką.

Trzy mecze
„Granitu" Koszalin

Piłkarze koszalińskiego „Gra 
nilu" rozegrali w ciągu trzech 
dni trzy spotkania towarzys
kie.

Pierwsza drużyna w piątek 
gościła u siebie A-klasową „Re 
gę" Świdwin. Ciężko . wywal 
czone zwycięstwo w tytn me 
czu odnieśli koszalinianie ♦ 
stosunku 5:4 (4:3).

Początek spotkania nie zapo 
władał sukcesu miejscowych. 
Piłkarze „Regi" przeprowadza 
ją kilka składnych akcji i pił 
ka trzy razy ląduje w bramce 
Witka. Powoli do głosu docho 
dzi „Granit”, napastnicy strze 
lają dwa goale a pod koniec 
pierwszej części spotkania jesz 
cze jeden i stan do przerwy 
brzmi 4:3 dla gospodarzy.

Po zmianie pól tuż po rozpo 
częciu gry pada dla „Granitu” 
dalsza bramka. Piłkarze „Regi", 
kiórzy w polu grają ładnie 
strzelają niecelnie. Jeszcze jed
na bramka pada dla koszalt- 
nian. Goście atakują i uzysku 
ją dalszy punkt, zmniejszając 
różnicę porażki do 4:5.

Wczoraj Ill-ligowcy rozegra 
li mecz, z drużyną wojskową. 
Do przerwy prowadził „Gra
nit" 4:0. Po przerwie wojskowi 
uzyskują kolejno dwie bramki. 
Zwcjężył „Granit" 6:2 (4:0).

Rezerwy „Granitu” spotka
li’ się wczoraj w Koszalinie v 
meczu towarzyskim z „Orłem” 
Sianów. W drużynie gospodarzy 
grali przeważnie juniorzy. Tvni 
też tłumaczyć należy wysoką 
porażkę 1:6 (0:2) zespołu ko
szalińskiego.

PO CICHU
TU Ol EW CiEZKlE mistrzostwa seniorek i seniorów w gim- 
• » nastyce osnute zostały przez organizatorów mgłq taicm- 

nicy. System organizacji ,.po cichu", a na domldr złego 
przeprowadzenie imprezy przy zamkniętych drzwiach spra
wiły, że mistrzostwa minęły bez większego echa Atrakcyjność 
zawodów polegała na tym, że nasi czytelnicy bi/li w ponie
działek zaskoczeni sprawozdaniem z imprezy, o której jesz
cze w sobotę i niedzielę nic się nie mówiło.

No cóż. można i tak chcieć „wygrać" propagandowo 
niektóre imprezy. Ale tylko chcieć.

UMÓWMY się...

yE w przyszłe zawody organizatorzy włożą więcej serca 
" i inicjatywy. Na okazję do rehabilitacji me bedzie trzeba 

długo czekać. Zbliżają się mistrzostwa juniorów G'-nn 
startujący przed tygodniem marzyli o cieplej sal\ o dopingu 
o tym. aby ich występy mogli oglądać znajomi, koledzy, 
rodzina...

Dla juniorów i juniorek ta ostatnia kwestia będzie, miała 
szczególną wagę. I o tym trzeba pamiętać.

JESTEŚMY ZA DYPLOMEM

NALEŻY się zwycięzcy dyplom? Niewątpliwie. Ale chyba 
warto wyróżnić także wychowawcę, którego uczniowie 

zdobywają tytuł za tytułem. Nie pomniejszając dorobku in
nych instruktorów, podkreśliłbym chociażby skromnym dy
plomem wkład. J. Kowatczyka w udany występ koszalińskich 
gimnastyków i gimnastyczek. Szkoda, że nie przewidziano 
tego rodzaju wyróżnień. Dyplom byłby w tym wypadku b. 
na miejscu.

ZA SZTYWNO

JEŚLI już mówimy tyle o gimnastyce, gimnastykach l ich 
/ kłopotach, to przypomnę przy okazji mistrzostwa junio

rów w.„ boksie. Co ma piernik do wiatraka? — zapytacie.
A no, ma. Chociażby dlatego, że nasi reprezentanci od

padli już w pierwszych walkach eliminacyjnych ł wielu obser
watorów podkreślało, że koszalińscy mistrzowie pięści byli 
sztywni w ringu.

Wiadomo. że. mamy zbyt mało nauczycieli, którzy doce
niają znaczenie gimnastyki. Na treningach poszczególnych 
dyscyplin sportowych ćwiczeń gimnastycznych, o charakterze 
ogólnym — rzadko kiedy można się dopatrzeć,

l stąd ta sztywność m. In. i u bokserów.

BATY POD KOSZEM
1

LU I rundzie rozgrywek lll ligi koszykówki ćhneiai jednej 
drużynie z naszego okręgu szło dobrze. Bałtyk miał 

wówczas trzecie miejsce. A teraz? Coraz częściej nadchodzą 
meldunki o „niespodziewanych porażkach", „pechu" itp, 
Zarówno Iskra jak i Bałtyk wyraźnie obniżyły loty.

Mówimy, że bokserzy są sztywni. Jak się okazuje l ..mięk
kość" me zawsze jest plusem. A koszykarze wyraźnie zmięk
li na finiszu.

Może w ostatnich grach sięgną śmielej po punkty?

JASNY PUNKT - „TOTEK”/
TAK widoć. niewesoły był poprzedni tydzień Ale nie dla 
„ wszystkich. W Koszalinie padła wielka wygrana w „Tot

ku . Tylko jeden kupon byt bezbłędny — z naszego woje
wódzkiego miasta. Oficjalny organ „Totka", podając tę wia
domość na czołowym miejscu, nie wymienia nazwiska szczę
śliwego gracza. I słusznie. Blisko 100 tys. złotych premii, 
to wielka pokusa Zwycięzca .Totka" w krótkim czasie miał
by więcej przyjaciół „od serca" niż złotówek. Chociaż Ki- 
szalin liczy zaledwie 40 tys mieszkańców...

Ogólnopolski turniej 
brydżowy

Bedakcją miesięcznika „Brydż" 
organizuje ogólnopolski turniel 
brydżowy parami. Udział w nim 
mogą wziąć wszyscy brydżyści, 
zarówno zrzeszeni Jak i niezrze- 
sneni. Zgłoszenia do turnieju 
przyjmuje sekretarlnt Okręgowe) 
Ligi Brydżowej, a z braku Ligi 
w danej miejscowości, chęlni po 
winni sami wyłonić spośród sie
bie organizatora. Jedynym wa
runkiem zorganizowania turnieju 
eliminacyjnego jest zebranie zglo 
»reń od 14 par.

Finał turnieju odbędzie się w 
Warszawie. Na zwycięzców cze

kają liczne 1 cenne nagrody, a 
także bezpłatne przejazdy.

Wszelkich Informacji udzielić 
mogą okręgowe ligi brydżowe 
lub redakcja „Brydża", warsza- 
wa. Okólnik 11 m. 5, tel. 6-39-03 
lub 21 47-32. Termin zgłoszeń upły 
wa z dniem 6 kwietnia.

Pierwszy występ „Czarnych” Słupsk 
zakończył się ich remisem 1:1 (1:0) 

z Gwardią Gdańsk

Mistrzostwa Polski 
w jeździć figurowej 
na lodzie

Przy pustych trybunach naj
lepsi łyżwiarze Polski zakoń
czyli w sobotę w Warszawie 
walkę o tytuły mistrzowskie. 
Z czołowych zawodników na 
starcie zabrakło Jedynie cho
rej Zdankiewicz 1 zeszłorocz
nego mistrza Polski Koczyby. 
Na starcie zawodów stanęło 
13 zawodników.

WYNIKI: kobiety — t. Jankow
ska (Stal) — 824,3, 2. Wąsikówna 
(Budowlani) — 741,3, 3. Wawrzyn- 
kowna (Stal) — 708,8.

Mężczyźni — 1. Kaczmarczyk 
(CWKS) — 780.4, 2. Hanzel (Stal) 
— 741,4, 3. Hnatyszyn (Stal) — 
730,9.

Jazda parami: Jankowska, Kacz
marczyk — 54 pkt.

Beniaminek III ligi piłkar
skiej „Czarni” Słupsk rozegra 
li w tym sezonie pierwszy mecz 
towarzyski. Za przeciwnika mie 
li oni w dniu wczorajszym w 
Słupsku III ligowy zespól 
Gwardii Gdańsk.

Mecz zakończył się wynikiem 
nierozstrzygniętym 1:1 (1:0).

Niedawny pogromca koszaliń 
skiego „Granitu" — Gwardia 
Gdańsk, nie potrafiła zmusić 
do kapitulacji beniaminka III 
ligi .:Czarnych” ze Słupska. 
Gdańszczanie rozpoczęli grę z 
wielkim rozmachem. Gospoda
rze szybko jednak dochodzą do 
głosu i już w 8 min. gry Ho-

111 liga koszykówki
Bałtyk -
Pomorzanin Toruń
58:49 (29:26)

Koszykarze Bałtyku roze
grali wczoraj mecz mistrzow
ski w III lidze z Pomorzani
nem w Toruniu. Koszalinianie 
odnieśli zwycięstwo 58:49 pro 
wadząc do przerwy 29:26.

Punkty dla zwycięzców zdo 
byli: Osipiuk — 14, Świetlik 
— 10, Graczyk — 9, Żyła 
— 8, Tomaszewski — 7, Bom
ba — 6 i Konarzewski — 4.

rodyński uzyskuje prowadze
nie.

W I połowie spotkania prze 
ważali gospodarze W tym okre 
sie drużyna gości atakowała 
jedynie z wypadów

Po przerwie lekką przewagę 
posiadali gwardziści. Częste ich 
ataki zostają wreszcie uwieńczo 
ne zdobyciem wyrównującej 
bramki na 3 min. przed zakoń
czeniem meczu. Strzelcem b-1 
Romański.

U gospodarzy wyróżnili się: 
Rolirad i Karpiniec w obronie, 
Horodyński w ataku oraz nowo 
pozyskany bramkarz Januszew
ski

Ben. _

Czekają
na zgłoszenia

Klub Morski w Koszalinie 
organizuje w najbliższych 
dniach kurs żeglarski. U- 
dział w zajęciach szkolenio
wych uwarunkowany jest 
zgłoszeniem się w terminie 
11—13 marca w sekretariacie 
klubu (ul. Matejki 7).* * *

Na zgłoszenia czeka rów
nież koszaliński PKKF 1 rada 
powiatowa LZS. które orga
nizują 24 bm. na stadionie 
„Granitu” błyskawiczny tur
niej piłkarski. Do turnieju 
mogą się zgłosić wszystkie ze 
społy piłkarskie z terenu mia 
sta i powiatu koszalińskiego, 
najpóźniej do 18 bm.

1. Cieślar (Start) 3.26,07
2. Marek (AZS) 3.26,47
3. Wójcik (AZS) 3.27.22
4. Bukowski (Wisła) 3.29,42

prowadz.it

